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Karácsonykor az ember mindig hisz egy kissé a csodában, nemcsak te és én, 
hanem az egész világ, az emberiség, amint mondják, hiszen ezért van az ünnep, 

mert nem lehet a csoda nélkül élni.

Márai Sándor

Áldott karácsonyi ünnepeket  
és sikerekben gazdag új évet kíván 

Őry Péter polgármester és az önkormányzat!
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Újabb év rohant el. Ilyenkor végig szoktuk gondolni, hogy 
mit sikerült elvégeznünk ebben a naptári időszakban. 
Mielőtt összegezném az önkormányzat helyzetét, annyit 
illik elmondani, hogy 2019-től egy folyamatos válságban 
van a gazdaság, ennek hatásai pedig negatívan jelennek 
meg a község életében is. Az előző időszak kormány-
zati intézkedéseiről sem szeretnénk különösebben 
szólni, de köztudott, hogy a kormányok a falvakon nem 
igazán segítettek a villany és gáz árának leszorításával, 
sőt csökkentették az önkormányzatok állami bevételeit. 
Ennek fényében igyekeztünk már a 2022-es évben olyan 
intézkedéseket hozni, melyek biztosítani tudták a köz-
ség működését. Ma talán kijelenthetjük, hogy sikerült is! 
Vegyünk sorba néhány fontosabb témakört, 
nézzük meg mi történt és milyen feladatok 
állnak előttünk.

Csatorna üzemeltetés: A 2022-es év végén 
tataroztunk három átemelő állomást. Új csö-
vezés, motorok és elektronika került beszere-
lésre. Pontosabb mérést vezettünk be, mely 
megmutatta, hogy több szennyvíz folyik be, 
mint amennyiért számlát vetünk ki. Előttünk 
áll egy intézkedéscsomag, mely szerződés-
módosítás mellett a teljes ellenőrzés végre-

hajtását is tartalmazza. Akinek emésztőgödre van, az a 
törvények szerint számlával kell, hogy igazolja az elvitelt. 
Az esővíznek semmi keresnivalója a csatornában és még 
sorolhatnánk.

Helyi adók 2024-re, hulladékok: A bevezetőben jeleztük, 
hogy a 2023-as évbe sikerült stabilan tartani a gazdálko-
dásunk, ezért sem szeretnénk a helyi adókat emelni. A 
hulladék (kukapénz) esetében lezajlott a közbeszerzés, 
mely a következő 4 évre az elviteli díjakat meghatározza. 
Az eddig árhoz képest évi kb. 8000 euróval több lesz a 
kiadása a községnek. A szemétlerakati díjakat is emelték, 
ennek ellenére nem szeretnénk emelni a „kukapénzt”, de 
ehhez szükséges, hogy Önök is még jobban szelektálja-
nak! Amennyiben emelni tudunk a papír és műanyag le-
adásának arányán, tudjuk tartani a jelenlegi árakat, ezért 
is fontos a már említett hulladékszelektálás! A beruházá-
sok tekintetében fontos megemlíteni, hogy a gyűjtőudva-
ron is újabb beruházást hajtunk végre, három nagy konté-
nert rendeltünk meg, mert bizony vannak olyanok, melyek 
több mint 25 évesek és cserélni kell őket.

Halottasház: A temetőben lévő halottasház tetőszerkeze-
tét sikerült rendbe tennünk. Egy támogató fizette a teljes 
anyagszükségletet. A következő lépés az ajtók és ablakok 
cseréje, majd a belső tatarozás.

Polgármesteri értékelés
A 2023. év önkormányzati munkájáról
és a 2024. év kihívásairól
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Közvilágítás: Az év folyamán közel 80 lámpát cseréltünk 
LED lámpákra, melyek jóval kevesebbet fogyasztanak. 
Gyakorlatilag már az összes lámpa LED-es a községben. 
A beruházás segítette, hogy nem kellett más települések-
hez hasonlóan éjszaka lekapcsolni a közvilágítást akkor 
sem, amikor a villany ára az egekbe szökött.

Öntöző rendszer: Nem igazán ismert, de a vörösmajori 
út melletti fasorhoz egy teljes automata öntöző rendszert 
építettünk ki. Nyáron is folyamatosan öntözni kellett, mert 
bizony a melegben és kavicsos talajon csak nehezen él-
nek meg az új ültetések.

Iskola, óvoda: Az iskolával kapcsolatosan három projek-
tet indítottunk. Az egyik egy műfüves pálya építése. Ezt 
be is adtuk, igyekeztünk forrást keresni rá, de nem lettünk 
sikeresek. Az országban 38 pályázatra adtak pénzt, a 
maradék 509-re viszont nem. A következő a tornaterem 
tatarozásának tervdokumentációja, ez el is készült. Be is 
adtunk egy újabb pályázatot ez Európai Uniós forrásokra, 
a tornaterem és a műfüves pályára, várjuk az eredményt. 
A tornatermet még egy helyre be szeretnénk adni, még-
pedig a Környezetvédelmi Alaphoz. Reméljük, valahol 
sikerül forrást teremteni rá. A harmadik dolog az iskolai 
konyha tatarozásának tervei, ezek folyamatban vannak, 
majd építési engedélyt kell intézni és lehetőség szerint 
támogatásra pályázni.

Új negyed: Több mint 5 év kellett ahhoz, hogy a közsé-
gi lakónegyed fejlesztésének lepapírozása sikeresen vé-
get érjen. A számtalan buktatót inkább ne is soroljuk. Az 

idei év elején lezajlott a csatornát, elektromos hálózatot, 
tűzoltósági kutat, járdákat, utakat, területrendezést, köz-
világítást stb. tartalmazó közbeszerzés. Ki lett választva 
a legalacsonyabb árat kínáló pályázó. A munkálatok pe-
dig el is kezdődtek. Ezt követően tudta az önkormányzat 
meghatározni, hogy 1 m2 telek milyen áron kerülhet érté-
kesítésre. Majd az önkormányzat felállította azt a köve-
telményrendszert az eladásokkal kapcsolatban. Fontos 
kiemelni, hogy olyan községi lakosok kerültek be, akik 
betöltötték a 18. életévüket és nem rendelkeznek lakha-
tással. Az önkormányzat egy pontozásos rendszert állí-
tott fel, majd minden egyes személyt, aki községi lakos 
és megfelelt a paramétereknek, önkormányzati ülés kere-
tében szólított meg. Azok, akik a továbbiakban is igényt 

tartottak a kérelmük alapján és vállalták pl. az 
építés elkezdését, hogy nem adhatják a telket 
el és a többi feltételt, egyedi elbírálás során 
szerződést köthettek. A még szabad ingatla-
nokat az önkormányzat természetesen a fenti 
feltételek szerint értékesíteni szándékozik, any-
nyit viszont fontos tudni, hogy 2023. november 
1-től változott az önkormányzatok gazdálko-
dási törvénye, ezért újabb feladatokat kaptunk 
egy-egy eladás kapcsán.

A fenti pontokban természetesen nem tudtunk 
egy évnyi munkát, fejlesztést vagy észrevételt 
maradéktalanul összegezni, sokkal inkább a 
legfontosabb történéseket vettük figyelembe. 
Az elkövetkező évben is a község és közösség 
megtartása, fejlesztése és jövőjének biztosítá-

sa az, amit az önkormányzatban biztosítani szeretnénk.

Őry Péter, polgármester
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2023-ban ünnepelte jubileumi 20. születésnapját a csal-
lóközcsütörtöki Játékvár Játszóház. A korábbi évekhez 
hasonlóan, idén is havi rendszerességű foglalkozások, 
rajzverseny és nyári tábor várta az érdeklődőket. 

„Az alkotás öröme legyen a miénk!“-szellemében indultak 
a kézműves csoport foglalkozásai az idei évben is. Min-
den hónap szombatján megtelt a terem, ahol szebbnél 
szebb alkotásokat készítettek a gyerekek. A vezetőség, 
témának megfelelően frappáns ötletekkel, nem csak a 
kézművesség, de főzés, szappankészítés vagy ügyességi 
versenyek terén is megállta a helyét. 

Nem csak a megalakulás ünnepelte évfordulóját, de a 
Rajzolj és Nyerj! rajzpályázat is már 10 éve fedezi fel a 
kis művészeket. A sokoldalú csapat Útravaló címmel 
újságot is indított, ami szintén tíz éve színesíti a tagok 
hétköznapjait. 

„Tudjuk, hogy szeretik a családok, hiszen mindig megte-
lik a virtuális postaládánk a szülők és gyerkőcök vélemé-
nyével, alkotásaival egyaránt.“- mondta Sill Zsuzsanna, a 
csoport vezetője.

A foglalkozásokra szinte már rendszerességgel érkez-
nek vendégek különböző szakterületekről- íjászkodás, 
színházi előadás, tűzoltó bemutató és sok más érdekes 
program várta a gyerekeket és szülőket egyaránt, akik ezt 
mind pozitív visszajelzéssel nyugtázták. Ezen kívül a cso-
port is rengeteg eseményen vett részt mint vendég, ezzel 
is erősítve a közösség társulásai közti viszonyt. 

Az év első nagyobb eseménye a rajzpályázat volt, ami 
idén Petőfi versek illusztrálására buzdította a résztvevő-
ket. A verseny már rég kinőtte magát a környék kereteiből, 
hiszen nem csak a járás de az ország határait is átlép-
te. Évről évre több alkotás érkezik, megnehezítve ezzel a 
szakmai zsűri munkáját, akik legszívesebben minden raj-
zot díjaznának. Az ünnepélyes díjátadóra szeptemberben 

A kreatív hangulat 
2023-ban sem 
hagyott alább

került sor- „fantasztikus hangulat, csodálatos alkotások, 
mosolygó gyerekek“-olvasható a társulat közösségi mé-
dia oldalán az esemény atmoszférájával kapcsolatban. 
Ezúttal is nagy köszönet a dunaszerdahelyi VOVO LAND-
nek, akik már éveken keresztül biztosítják a helyszínt. 

Huszadik alkalommal rendezték meg a hagyományos 
Nyári kézműves napokat, ahol nyugodt és barátságos lég-
körben töltötték délelőttjeiket a gyerekek. Többek között 
batikolás, varrás, kemencézés, linómetszet és még sok 
egyéb alkotás színesítette a felhozatalt. A héten a gyere-
kek megismerkedtek a hagyományokkal, de új technikák-
ba is betekintést nyertek. 

„A kézműves napok nem csak az alkotásról szólnak, ha-
nem a közösségépítésről is. Hiszen a gyerekek más-más 
iskolákba járnak, ezáltal nincs sok lehetőségük megis-
merkedni akár saját szomszédjaikkal sem. Céljaink közé 
tartozik az is, hogy hosszabb távú barátságokra tegyenek 
szert és kiszakadva hétköznapokból, felhőtlen hangulat-
ban töltsenek pár órát. “- mondta a csoport vezetője.

Az év talán legnagyobb eseménye az októberben meg-
valósult születésnapi ünnepséggel összekötött családi 
nap. A rengetek tartalmas program között a sütiverseny 
minősült a legnépszerűbbnek.

 „Ünnepnap ez a mai a társulat számára, hiszen 20 év gyü-
mölcsét láthatjuk magunk előtt. Szinte hihetetlen, hogy 
akik egyszer alkottak, már szülőkként vannak itt és adják 
át a stafétát gyermekiknek. Reméljük a két évtized alatt 
tagjaink sok szép emlékkel gazdagodtak és még fognak 
is. “- nyilatkozták a vezetőség tagjai. 

Összeségében alkotásokban gazdag évet zár a csallóköz-
csütörtöki Játékvár, és elmondásuk szerint 2024-ben is 
hasonló repertoárral várják az érdeklődőket. 

Sill Kata, szerkesztőszakos hallgató
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Év vége közeledtével igyekszünk számvetést tenni, va-
jon milyen évet is zárunk? Változatlan lelkesedéssel 
tesszük a dolgunkat, hiszen tudatosítjuk, hogy nagy 
szerepünk van a közösségi élet építésében és formálá-
sában, mivel nagyon fontos az emberek közötti össze-
tartozás érzése.

Tevékenységünk fontos állomásai az alábbiak voltak a 
2023-as évben.

Februárban megtartottuk alapszervezetünk évzáró tagsá-
gi gyűlését, amelyen értékeltük a 2022-es évet és kitűztük 
a feladatokat, jóváhagytuk a munkatervet a 2023-évre. 
Folytattuk a taglétszám stabilizálását és növelését, jelen-
leg 96 tagunk van, közel harminccal több mint 2020-ban. 
Továbbra is várjuk új tagok jelentkezését.

Áprilisban három taggal képviseltük alapszervezetünket 
a dunaszerdahelyi nyugdíjas egyesület és a nagymegye-
ri nyugdíjas szervezet által megszervezett „Petőfi járási 
vers-, prózamondó és verséneklő fesztiválon”. Május-
ban nagysikerű anyák napi majálist rendeztünk a tagok 
részére a focipályán, kemencesütéssel fűszerezve. A 
hagyományos rétes kínálattal részt vettünk a falunapi 
ünnepségekben. Köszönet asszonyaink áldozatos mun-
kájukért. Szervezetünk hat tagja fürdői gyógykezelésen 
vett részt a nemőci és gyűgyi fürdőkben. Négy tagja 
balatonfüredi üdülésen, további négy tagja tátralomnici 
üdülésen pihenhetett. Augusztusban egynapos kirándu-
lást szerveztünk, amelynek keretében megtekintettük 
az alsó- korompai BRUNCZVIK kastély, valamint me-
gyeszékhelyünk Nagyszombat nevezetességeit. Útban 
hazafelé megálltunk Dunasápújfalun, ahol az elegáns 
Kamenný dvor vendéglőben fogyasztottuk el a késői 

A nyugdíjas 
szervezet 
évértékelése 
és további 
tervei 

ebédet, illetve korai 
vacsorát. Októberben, 
amely egyben a nyugdí-
jasok iránti tisztelet hó-
napja, megszerveztük 
jubilánsaink ünnepi kö-
szöntését. November 
végén részt vállaltunk 
az adventi koszorú dí-
szítésében. December 
elején bekapcsolódtunk a helyi karácsonyi vásárba. De-
cember 30-án történik az utolsó akciónk lebonyolítása, 
mégpedig a tagság szilveszter délutáni találkozója a kul-
túrházban, élőzenével színesítve.

Ami a 2024-es év terveit illeti, hasonlóan aktív évet ter-
vezünk megvalósítani. Fontos esemény vár ránk 2024 
februárjában, illetve márciusában, megtartani alap-
szervezetünk évzáró tagsági gyűlését, amelyen jóvá-
hagyjuk az új munkatervet a 2024-es évre. Továbbra is 
nyitottak vagyunk további ötletek fogadására, amelyek 
majd a jövőévi tevékenységünket gazdagítanák. 

Ezúton szeretném megköszönni az egész évi támoga-
tást falunk polgármesterének, az önkormányzatnak, a 
községi hivatal alkalmazottjainak, szponzorjainknak és 
nem utolsó sorban az alapszervezet vezetőségének és 
aktív tagjainak. 

 Az Új év beköszönte előtt vár ránk az év legszebb 
ünnepe a karácsony. Minden kedves lakósunknak ál-
dott, békés és boldog karácsonyi ünnepeket, valamint 
egészségben és sikerekben gazdag új évet kívánok.

Kállay Károly, elnök
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Kállay Andrással, a Szent Jakab polgári társulás elnökével 
hagyományokról, szakrális emlékjelekről beszélgettünk.

A község adventi koszorújának a nyilvános téren való 
kihelyezése az Önök kezdeményezésére vált hagyo-
mánnyá, nem csak itt helyileg, hanem Csallóköz szerte. 
Maga az adventi koszorú ötlete, megvalósítása a tár-
sulás részéről érkezett, csak a Covid átalakította a 
szokásos lebonyolítást. Ekkor kicsit átalakítottuk úgy a 
szervezést, hogy valamennyire a község átvette az irá-
nyítást fölötte és mivel kiszélesedett az adventi vásár-
ral, ami egyre népszerűbb lett és lassan az összes szer-
vezet képviseli magát rajta, akkor azt találtuk ki, hogy 
legyen ez mindenki koszorúja, és minden szervezet ad-
jon néhány 2-3 embert a díszítéshez. Úgyhogy idén is 
így csináltuk meg, és nagyon szépen össze is jöttünk. 

Nagyjából olyan harmincan biztosak voltunk a koszorú 
díszítésre. Gyönyörűen sikerült is, három óra alatt tel-
jesen készre. A konstrukción elhelyezve a fenyőágak, a 
díszítés és a fényfüzér körbe.

Milyen más egyéb történések voltak ebben az évben a 
társulásnak?
Tisztújításra kerül sor idén februárban. Nagy Tibor a 
társulás elnöke a fiatalítás mellett állt ki, így lettem én 
az elnök. Az elnökségbe bekerült egy új tag, Udvaros 
Dávid személyében, a többiek változatlanok maradtak, 
Nagy Tibor, Lazík Ágnes és Valacsay Szilveszter.

A fő tevékenységük a köztéri, szakrális szobrokhoz 
kötődik.
A Szent Jakab polgári társulás, azzal a céllal jött létre 
többek között, hogy a falu szakrális emlékeit gondoz-
zuk, karbantartsuk, segítsük a felújítását. Ebbe beletar-
tozik a templom, és az összes köztéri szobrunk is. A 
2015-ig bezárólag sikerült felújítani az összes köztéri 
szobrot, valamelyiket át kellett helyezni, ugyanis köz-
ben magánkertbe került az a részt, vagy olyan helyen 
volt, ahol építkezés indult, úgyhogy úgy láttuk jónak, 
hogy inkább egy biztonságosabb és méltó helyre kerül-
jön egy-egy szobor, mint például a fehér kereszt a köz-
ségi hivatal előtt. De ugye már azt vettük észre, hogy az 
első szobor áthelyezése és a felújítása óta eltelt 10-12 
év óta ismét el kell kezdeni ez a munkát.  2011-ben lett 
a Piéta szobor egy magánkertből kihozva és a teme-
tőbe áthelyezve majd felújítva, és hát már azért tíz év 
alatt, több mint tíz év alatt meglátszott rajta az idő vas-
foga, úgyhogy úgy döntöttünk, hogy idén azt a szobrot 
felújítjuk, kicsit tatarozzuk.
Ez nem olyan jellegű felújítás volt, mint a korábbiak, 
hogy tényleg újra kellett modellezni, komplett részeket 
teljesen letakarítani. Most ez kisebb volumenű, de így 
is van mit rajta takarítani, igen, és annyit tudni kell, hogy 
ezek homokkőből készültek, és azért érzékenyebbek 
az időjárásra. Mivel ez porózus anyag, nagyon könnyen 
megül benne a por. 
Egy átfogó restaurálás szerintem nagyjából 10 évig tart 

Célunk, hogy teljes pompájukban 
álljanak a szobrok a következő 
évtizedben is
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A nagyváros klubbos jellegét megjelenítve, a falu mére-
téhez és igényeihez viszonyítva próbál újítani a Csema-
dok helyi alapszervezete, akinek megvalósult programja-
iról és terveiről Mészáros Andrást, a helyi alapszervezet 
elnökét kérdeztük.

Milyen programot valósított meg az idei évben a 
szervezet?
Az évet azzal kezdtük, hogy lezártuk az előzőt, tehát az 
évzárónkkal, de utána az első igazi rendezvényünk az 
a március 15-i megemlékezés volt a Kopjafánál. Itt egy 
meghitt megemlékezést szerveztünk koszorúzással és 
ünnepi szónokkal.
Nyáron volt a szokásos nyári rendezvényünk a második 
hagyományőrző nap, ahol szerettük volna összegyűjteni 

a falunak a hagyományos tárgyait. Voltak konyhai eszkö-
zök, ipari eszközök, bármi, ami régi, hagyományos, és a 
falusi jellegre utalt. Elejében kétkedtünk, hogyan fogják 
fogadni a kezdeményezést a lakosok, ám végül annyi 
tárgy gyűlt össze, hogy nem győztük ládákba rakni. Na-
gyon köszönjük a lelkesedést és az elhozott eszközöket, 
a korabeli hangulat megidézését. 
Hiszen a falusiak megmutatták, ami a nagypapa, dédpa-
pa után, vagy még a szülők után megmaradt. A kézi mor-
zsolótól a régi kézi fodrászeszközökön keresztül a tejszín-
készítő gépig, de láttunk tejelválasztó gépet, volt minden 
a kézi darálókon és a tányérokon át. Az eseményt az eső 
sajnos elmosta, de azt vettük észre, hogy az embereket 
ez sem tántorította el, az eső után kisütött a nap és na-
gyon sokan eljöttek a rendezvényre.

A Csemadok rendezvényei 
között mindenki megtalálja a 
kedvére valót

ki, úgyhogy most az elkövetkezendő években is való-
színűleg arra fogjuk összpontosítani a tevékenységün-
ket, hogy egy új kört csináljunk végig a szobrokon. Újra 
letakarítani és felújítani, hogy teljes pompájukban állja-
nak utána a következő évtizedben is.

Ezt a letakarítást szakember végzi? 
Igen, szükség van hozzá a szakértő kézre, úgyhogy ezt 
a munkát egy restaurátor végzi, ő újította fel az összes 
szobrot, meg nagyon sok más szobrot is a környéken. 
Cséfalvay Kázmérnak hívják, nagyfödémesi lakos. 
Nagyon jó a kapcsolatunk vele, úgyhogy ő végzi ezt a 
munkát, mi pedig biztosítjuk az anyagi hátteret.

Miből teremtik elő az anyagiforrást?
A társulás minden évben gyűjti az adó két százalékát. 
Ugye ez az egyik forrásunk, amit föl tudunk erre hasz-
nálni. Az adó 2 százalékánál annyit tudni kell, hogy nem 
lehet sokáig halmozni, két éven belül el kell költeni a 
begyűjtött összeget, úgyhogy ehhez mindig igyekszünk 
hozzátenni az egyéb rendezvényeink bevételéből, mint 

például a karácsonyi vásár bevételéből, illetve a falu tá-
mogatását is erre használjuk fel, vagy amennyiben eset-
leg van ilyen jellegű pályázati kiírás, akkor abban is részt 
veszünk. Igyekszünk minden lehetőséget megragadni.  

Milyen terveknek néznek elébe 2024-ben?  
A tervünk továbbra is ugyanezeknek a feladatoknak a 
megvalósításai lesznek. Szeretnénk gyűjteni továbbra 
is az adó 2%-át, hogy utána ezekre a céljainkra tudjuk 
felhasználni. Ahogy mondtam, most már eltelt több 
mint egy évtized azóta, hogy elkezdtük felújítani ezeket 
a szobrokat. A következő az a Szentháromság szobor 
lenne, amin szintén látszik, hogy már javítani kell. 
Az iskolások bevonása és velük a helyi szakrális em-
lékek és azoknak a történetének a megismertetése, 
mintegy helytörténeti séta során érdekes lehetőséget 
kínál a társulás tevékenységének kiszélesítésére.  A 
Játékvár Játszóház polgári társulásnak van is ilyen 
kezdeményezése, hogy a falu helytörténeti emlékeit 
megismertesse a helyi fiatalsággal, ám a szakrális em-
lékjelekkel ez biztosan bővíthető lenne.
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Ősszel sikerült újra egy színházi évadot megkezdeni. Két 
előadást terveztünk, amiből az első rögtön teltházas is 
lett, a jegyek még elővételben elfogytak. Ez volt a Fogj egy 
sétapálcát! - a Gergely Theáter produkciójának előadásá-
ban. A második előadásunk a Csavar Színház előadásá-
ban A helység kalapácsa volt. 
Úgy, ahogy minden évben, idén is kivettük a részünket a 
karácsonyi készülődésből. Ott voltunk a koszorú díszítés-
nél, és alapító tagjai vagyunk a karácsonyi vásárnak, ezért 
ott is lelkesen kitettünk magunkért, finomságokkal vártuk 
az érdeklődőket. 

A sok színes program mellett, volt valami kimagasló volt, 
vagy ami újdonság volt?
Egy új projekten dolgoztunk, amit közösen az alapiskolá-
val szerveztünk meg Csütörtöki esték címmel. Szerettünk 
volna egy olyan programot, ahol érdekes embereket tu-
dunk elhozni beszélgetésekre, bemutatókra, előadásokra, 
akik olyan tapasztalatot vagy olyan tudást adhatnak át, 
ami nem annyira megszokott a falusi környezetben. Ezt 
szeretnénk behozni, klubos jelleggel, beszélgető estekkel, 
és ennek a rendezvénynek volt az első vendége Flórián 
László, aki a könyvét mutatta be, illetve a könyvéről lehe-
tett vele beszélgetni. A másik ilyen előadás vendége Dráfi 
Mátyás színész volt, akivel a munkásságáról és a saját 
életpályájáról beszélgettünk. A Csütörtöki esték folyta-
tódnak, december 14-én, amikor Zolczer János jön bemu-
tatni a Gorbacsov titkai című könyvét.
A jövőt illetően mindenképp szeretnénk a mostani őszi si-
kerre való tekintettel folytatni a színházi évadot tavasszal 
is, illetve a Csütörtöki esték következő beszélgetéseire is 
már vannak terveink. 

A Csütörtöki esték egy új program, mégis milyen közös-
ségépítő hatását tapasztalják?
Mindenképp éreztük még az elején, hogy ez egy új do-
log, és még meg kell szoknunk. Ez a program városias 
környezetben nagyon jól szokott működni. Mi mindig azt 
mondjuk, hogy az, ami ott működik nagyban, az majd itt 
fog kicsiben. Ezért nem tömegrendezvényre gondolunk 
a szervezés során. Inkább kis csoportokra számítottunk, 
ami be is igazolódott. Azt szeretnénk, hogy mindenki 
megtalálja a kedvére valót és ha van egy kisebb réteg a 
faluban, aki ezt igényli, akkor mi ezt is be szeretnénk nekik 
biztosítani. Az, aki a táncházat igényli, annak a táncházat, 
míg aki a színházat, annak a színházat biztosítjuk. Bizto-
sak vagyunk benne, hogy van egy olyan réteg, akinek ez 
eddig hiányzott, ezt próbáljuk most megtalálni. A jövőben 

olyan beszélgetőpartnereket, olyan előadókat kell majd 
hoznunk, aki meg tudja szólítani szélesebb körben is a 
közönséget.

A fiataloknak a bevonása mindig egy nagy kérdőjel. Mit 
gondol, hogy a fiatalokat hogyan lehet megszólítani egy 
ilyen intellektuális programsorozatban?
Ezért is jó, hogy az iskolával együtt dolgozunk ezen a pro-
jekten, így ők maguk is tudnak hozni diákokat. A diákok 
nagyon aktívan részt vettek az első beszélgetésen, ők ol-
vastak fel a könyvből. Lesznek olyan témák, amik a fiata-
lokat fogják megszólítani és lesznek olyan témák, amik az 
idősebb rétegnek szólnak, éppen ezért nekünk a felelős-
ségünk, hogy minél érdekesebbé tegyük az egész prog-
ramot, hogy mindenkinek meglegyen az a kínálat, ami őt 
érdekelheti. Mindenképp tervezünk olyan beszélgetést is, 
ami sokkal inkább a fiataloknak szól.
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Nemec János gazdasági vezetőt kérdeztük a Horgászklub 
2023. évi tevékenységéről a céljaik meghatározása szerint.

Az évzárón megbeszélt programokat és rendezvényeket, 
sikerült eredményesen megszervezni és úgy gondolom 
sikeres évet hagyunk magunk mögött. A karácsonyi vásár 
december 2-án kerül megrendezésre, ez is egy remek ak-
ció, amely összehozza a falu lakosait. Ilyen program véle-
ményem szerint a hagyományos április végi májfa állítás 
is, ahol szintén képviselni szoktuk szervezetünket. Idén a 
kis horgászaink is színes szalagokkal díszítették a fát. 

A gyerek horgászversenyt mindig nagy lelkesedéssel 
szervezzük. Erre június 3-án, Jókán került sor. nagymeg-
lepetést okozott Baráth Juditka, aki összesen 33,5kg kifo-
gott ponttyal első helyezést szerzett. 

A felnőtt horgászversenyt július 15-én, szintén Jókán 
szerveztük meg, amit összesen 213,09kg kifogott és kí-
méletesen visszaengedett hallal Kiss Rudi és Németh Gá-
bor páros nyert. Az egész verseny alatt összesen 688,22 
kg volt szákolva. 

Családi hétvégét az Ekopark Relax-ban szerveztük, ahol 
lehetőség volt sütésre, horgászásra, sátorozásra, szórako-
zásra. A horgászversenyünket és a nagy kupát Simko De-
nisz nyerte, kitartó türelméért és a legtöbb kifogott halért.

A Horgászklub közösségi programjait, képes beszámoló-
it nyomon követhetik a szervezet Facebook-oldalán: Hor-
gászklub - Csallóközcsütörtök néven.

Berger János, a 
C sa l ló közc sü -
törtöki Barát-
ság Vadásztár-
saság elnöke 
arról számolt be, 
hogy szerveze-
tük felelősségteljesen ellátja az egész éves 
vadgazdálkodási feladatokat. Kihívásnak érzi, 
hogy a vadászat, mint szabadidős és társa-
dalmi feladat nem vonzza a fiatalokat. Azért, 
hogy ezen változtatni tudjanak, járási szinten 
elkezdték képezni a fiatalokat, a gyerekeket. 
Egy 30 fős csapat alakult, akik rendszeresen 
részt vesznek a foglalkozásokon. Ilyenkor kép-
zett szakember mutatja be az állatnyomokat, a 
természet körforgását. A következő esztendő-
ben úgy akarják megoldani, hogy mindig más 
faluban legyenek megszólítva azok gyerekek, 
akiket érdekel a természet.

Egy új kezdeményezés megvalósítása jó hatás-
sal volt a vadállományra. Ez pedig a bio sávok 
kialakítása. Ezeket a sávokat ötven hektárként 
rekesztik le és nem művelik meg. Ez az apró-
vadaknál és a szárnyas apróvadaknál szapo-
rulatot hozott, mivel védte az élőhelyüket.  Ez 
többletmunkát és többletkiadást okozott az 
egyesületnek, mivel több élelmet kellett kihe-
lyezni. Ez a gondoskodás azonban elengedhe-
tetlen munkát jelent egy vadász számára.

Az őszi vadászszezonban eddig két vadásza-
tuk volt, és mind a kettőn huszonkét vadat 
lőttek ki, ezek jellemzően fácánok voltak. A 
régebbi időszakokban több vad élt a területen, 
többet lehetett elejteni is, de manapság már 
egy jó vadászatnak tekinthető, ha az elejtett 
vad száma eléri ezt a huszonkét állatot. A téli 
időszak feladatait tekintve az etetés kerül elő-
térbe, hogy ezzel a vadállomány életben mara-
dási és a tavaszi szaporodási esélyeit növeljék.

Közösségi élet 
a Horgászklubban

A vadászok 
feladatairól
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A Szlovák Vöröskereszt Csallóközcsütörtöki Szervezete 
aktív évet tud maga mögött. Nemcsak a véradással, ha-
nem programjaikkal és a falu kulturális programjain való 
aktív részvétellel 2023-ban is gazdagították a közösséget.

A tavaszi mobil véradáson április 16-án 38 véradó vett 
részt és egy új véradóval bővült a csapat, Sill Patrik-
kal. A mobil váradásra volt lehetőség december 10-én, 
Vajasvatán. 

Podobek Judit, az alapszervezet elnöke elmondta: „a vé-
radások szervezése mellett a véradók megbecsülése, a 
lakosság véradásra buzdítása és a véradás ügyének nép-
szerűsítése is a mi feladatunk közé tartozik. Ezért már 
most szívesen hívjuk véradóinkat és minden kedves se-
gíteni vágyót a 2024. június 2-án, Csallóközcsütörtökben 
megszervezendő mobil véradásra.”

A megbecsülés egyik kifejezése a csoportos kikapcsoló-
dáson, kirándulásokon való közös részvétel. Erre nyílt le-
hetőség május 6 – 8 között, amikor Visegrádra jutottak el 
az alapszervezet tagjai és véradói. Az üres helyeket pedig 
a falu lakosságának kínálták fel. „A három napot sok-sok 
élménnyel, szórakozással és pihenéssel töltöttük. Hajóki-
ránduláson vettünk részt, melyet tartalmas idegenvezetői 
tájékoztatás kísért.” - emelte ki Podobek Judit.

További májusi programjuk a gyereknap megszervezése 
volt május 27-én, a helyi futballpályán. 167 gyerek belé-
pőjegy talált gazdára ezen a napon, akiket a színes prog-
ramok mellett finom ételek is vártak a büfében. A sikeres 
rendezvényhez az elnök asszony kiemelte a támogatás 
fontosságát: „Ezúton szeretnénk még egyszer köszönetet 
mondani szponzorjainknak, támogatóinknak a sok-sok 
segítségért és az odaadó munkájukért, hogy megvalósít-
hattuk ezt a felejthetetlen nagyszabású gyermeknapot.”

A helyi vöröskereszt szervezet együttműködik a község 
egyéb társadalmi szervezeteivel, kiemelten a tűzoltókkal, 
akiknek több rendezvényén biztosították az egészségügyi 
ellátást, de ilyen esemény volt a falunap is, ahol a szol-

gáltatás mellett 
a termékeiket is 
kínálták az érdek-
lődőknek. Ugyan-
akkor októberben 
a Játékvár Játszó-
ház 20 éves jubile-
umi rendezvényén 
is jelen voltak. Itt a 
Maci Kórház kere-
tében a gyerekek-
nek egészségügyi 
bemutatót tartot-
tak, lehetősége 
volt a gyerekeknek a láz vérnyomásmérés, illetve az újra-
élesztés kipróbálására. 

Dunaszerdahelyen, november 15-én a Véradó napi ünnep-
ségen a többszörös véradók kitüntetésére került sor. Az 
ünnepségen kitüntetett véradók összesen 1825 liter vért 
adtak, és összesen 12 168 emberéletet mentettek meg. A 
20 véradásért járó ezüst emlékérmet a községből Rózsa 
Renáta és Szegedi Norbert vették át, míg Puss Adrián a 
40 véradásért arany emlékérem kitüntetést kapott.

A volt véradókról sem feledkezik meg a szervezet, szá-
mukra és a volt vezetőségi tagoknak november 17-én 
szerveztek emlékdélutánt, ahol megajándékozták és tisz-
teletüket fejezték ki számukra az önzetlen, emberbaráti 
cselekedeteikért.

Részt vett a szervezet tagsága a hagyományos adventi 
koszorú díszítésében és most először az Adventi vásár-
ban mézeskalács finomságokkal és jellegzetes ételekkel 
fogadták a falu lakosságát. Az adventi hangulatot egy 
budapesti kirándulással tették emlékezetessé. Az ad-
venti időszakban hagyományaik szerint a falu lakosaiból 
kiválasztott 15 idős és beteg gyereket meglátogatnak és 
megajándékoznak. Az elnök asszony elmondása szerint 
örömmel várják az új év feladatait, ám addig is mindenki-
nek áldott ünnepeket kívánnak!

A véradók olyan hősök, akik 
életet mentenek nap mint nap 
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A Csallóközcsütörtöki Önkéntes Tűzoltó Testület 2023. 
szeptember 16-án ünnepelte fennállásának 140 éves ju-
bileumát, aminek apropóján Nagy Anaklét ÖTT-parancs-
nokkal beszélgettünk.

Az évforduló előtt milyen programjaik voltak?
Április 30-án, Csallóközcsütörtökben szerveztük meg a 
körzeti versenyt, ahol 16 csapat mérte össze az erejét, 
ebből mi a 7. helyet értük el. Legalább 6-7 éve nem vol-
tunk versenyen, így most úgy döntöttünk, hogy belevá-
gunk. Egy fiatal csapatunk van, így voltak, akik először 
versenyeztek élesben és voltak, akik már jártak verse-
nyeken. Mindenkinek nagy élmény volt, de a fiataljaink 
számára igazi különlegesség volt ez a nap.  Nagyon örü-
lök, mert a legfiatalabb lányom is tűzoltó lett, így ő viszi 
tovább a tűzoltás hagyományát a családban. 

Milyen éles helyzetekben hívták Önöket az idén?
Ebben az évben hét bevetésük volt, ezek jobban a nyá-
ri tűzesetek voltak, amikor a gabona égett a környéken. 
Volt még háztűz is és egy érdekes eset, egy kismacska 
mentése, amit felraktunk a facebook-oldalunkra és két-
szer annyian kedvelték, mint a többi bevetéseinket. 
A többi munkánk jellemzően a falu kulturális rendezvé-
nyein voltak, ezek mellett pedig fa kivágás és gallyazás 
is volt a tevékenységeink között. 

Egy szép évfordulót ünnepeltek szeptemberben.
Idén volt 140 éves az egyesületünk, amikor is az önkor-
mányzat támogatásának köszönhetően az eredeti zász-
lónk alapján egy új zászlót kapott a szervezetünk, amit 
felavattunk és egész napos programokkal ünnepeltük az 
évfordulót. Volt taktikai gyakorlatunk az iskolában, mint-
ha égett volna iskola, ami nagyszabású akció volt. Azt 
hittem alig pár ember fog összejönni, pedig nagy volt az 
érdeklődés, lettünk kétszázan vagy kétszázötvenen.  Ezt 
a nagyszabású napot a környékbeli csapatokkal hoztuk 
létre, mint Somorja, Nagypaka, Gomba, Lég és Csalló-
közcsütörtök. A taktikai gyakorlat során az iskolából 

való mentést végeztük, de volt elsősegélynyújtás és em-
berek keresése a befüstölt helyiségekben. Aztán volt ku-
tyás bemutató, kis tűzoltó bemutató, magasból való és 
autóból való mentés is. A kisebbeket ugrálóvár várta. A 
rendezényen tombolahúzás is volt, így minden támoga-
tónak köszönjük nagylelkű támogatást.

Önkéntes Tűzoltó Testület zászlója az elmúlt 140 
évben a helyi templomban volt elhelyezve. A visz-
szaemlékezések szerint egyházi támogatással és 
a településen élő gazdák adományaiból készítették 
el. A zászlórúd hitelesen őrzi az ÖTT tagjainak és 
a számos adományozónak a nevét, akiknek volt le-
hetőségük és fontosnak érezték a tűzoltó egylet tá-
mogatását. A beszámoló szerint Kállay Imréné volt 
a zászlóanya. A Magyar Értelmező Kéziszótár meg-
határozása szerint a kifejezés jelentése: valamely 
ünnepélyes zászlóavatás tisztségére felkért hölgy, 
többnyire állami, városi, esetleg katonai vezető sze-
mély női hozzátartozója. Feladata szerint elsőnek ő 
verte be a szöget a zászló rúdjába. A 140 éves nagy-
méretű zászlót, már nem lehetett felújítani, ezért 
döntöttek arról, hogy az eredeti hiteles másolatát 
elkészítve az évforduló tiszteletére egy új zászlót 
kapjon a testület. A kézműves mester által tervezett 
motívumok egy 100 éves anyagra lettek ráhímezve, 
ezzel is növelve annak értékét. A zászló avatásakor 
a szalagot az önkormányzat képviseletében Őry Pé-
ter polgármester helyezte el a zászlón. A megújult 
zászlóra nagyon büszke a Csallóközcsütörtöki Ön-
kéntes Tűzoltó Testület.

Száznegyven éves a 
Csallóközcsütörtöki Önkéntes 
Tűzoltó Testület
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A befolyt pénzből és a falu támogatásával szeretnénk 
egy defibrillátort vásárolni, amit az újraélesztésekhez 
lehet használni. Ugyanis 2024-től kötelezően kell, hogy 
legyen minden településen, ezer lakos felett egy ilyen 
készülék. Erre még egyéb szponzort is keresünk, mert 
1800-2000 euró között mozog a készülék ára. Ez egy 
hosszútávú befektetés, s mindenképpen megéri az árát, 
ha egy emberi életet is megment. 

Milyen terveik vannak a 2024. évben?
A jövőre való terveink között szerepel egy 33 órás egész-
ségügyi iskolázás elvégzése, ahol az újraélesztést is 
gyakorolhatjuk majd egy ilyen technikai eszközön, a seb-
kötözés mellett. 
Gyakorlatilag ez már ennek a technikai eszközöknek a 
beszerzését készíti elő.
Ezen kívül teljesíteni kell minden évben egy iskolázást a 
légzőkészülék használatára. 
A taktikai gyakorlati elemekből pedig szeretnénk egy 
tanfolyamot végezni egy pozsonyi cégen keresztül, ami 
az eltűnt személyek keresésére irányul. Ez úgy zajlik, 
hogy elrejtenek egy élethű figurát, akit meg kell keresni 
és ha sérült akkor ellátni, bebiztosítani az elszállítását. A 

szimulációban lehet sérült személy újraélesztés, ellátá-
sa, kihozása a befüstölt helyiségből.
A gyakorlat végén kiértékelés zajlik, hogy ki mit csinált 
jól, vagy mit kellene másként, jobban teljesíteni. A fel-
adatnak csapatépítő jellege is van, mert 3-4 kilométeren 
keresztül is lehet, hogy a hordágyat kézben kell vinni. Ez 
egyfajta hivatalos gyakorlat, ami jóval komolyabb is le-
het, mint egy élő bevetés. 

Önkéntes Tűzoltó Testület nevében köszönjük az önkor-
mányzat és a szponzorok kiemelkedő támogatását!

Szeptembertől ismét három osztállyal, köztük 25 új óvo-
dással kezdte meg az évet a Csallóközcsütörtöki óvoda. 
Programdús évet tudhatnak maguk mögött. A beszámoló 
Góliás Erika igazgatónővel készült.

Az óvoda pedagógusai lelkiismeretesen és színvonalas 
szakmai felkészültséggel állítják össze és vezetik végig a 
tematikus tantervet az év folyamán. Ezeket meghatároz-
zák az ünnepkörök, illetve az jellegzetes évszakok, ame-
lyekhez kötődnek a programok.

Ilyen volt a tavasz folyamán a húsvéti ünnepek, amelyek 
első, hagyományos programja a községi hivatal előtt a to-
jásfa díszítése, ahol a nagycsoportosok és a középsősök 
rövid műsorral is felléptek. A szabadtéri programok, mint 
a tojáskeresés nagy örömet okoztak a kicsiknek.   

Az óvodában is különleges programok vártak a gyerekek-
re. Járt náluk az év folyamán a Kincsesláda előadás, a 
Mesevarázs, Méry Beáta és Bándy Katalin is ellátogatott 
az óvodába. 

A pedagógusoknak egy képzés helyszíne volt az óvoda, 
ahol a csallóközcsütörtöki óvoda szervezésében óvoda-
pedagógusok érkeztek a féli, a békei és a vőki óvodából. 
A találkozó igazi felüdülést jelentett, ahol megoszthatták 
egymással tapasztalataikat, ötleteiket. 

Élmények és programok az 
óvodában
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Április folyamán az óvodások ellátogattak a dénesdi 
Adonis méhészetbe, ahol megnézték, hogy milyen eszkö-
zökkel, gépekkel készül a méz. A parkosított udvaron be-
mutatták, hogy hogyan kelnek ki a méhek, megnézték a 
házikóikat is, majd mézet kóstoltak, fényképek készültek 
és egy tanulságos előadást is hallottak. Örömmel tértek 
haza, hiszen kis mézet is kaptak.

Április 20-án átadták a község felújított játszóterét, ahol 
az óvodások egy rövid kis műsort adtak elő, majd az egyik 
kis óvodás segített átvágni a szalagot. 

Továbbra is folytatódik a Lego-kör, amit nagyon szeretnek 
a gyerekek, mert a különböző fajta legókat kreatívan tud-
ják összerakni.

A helyi tűzoltók bemutatót tartottak, ahol a gyerekek ki-
próbálták a különböző eszközöket, hordágyat, sisakot, ru-
hákat, és beülhettek a tűzoltóautóba is. 

A tavaszi brigád eredményeként az óvoda alkalmazottjai 
és a szülők összefogtak és átfestették a kinti eszközöket, 
hintakereteket, illetve egy-két helyen, a hinták alá új gumi 
alátéteket helyeztek el.

A népi hagyományok őrzése elsődleges szempont, így 
ennek a szellemében zajlott az anyák napi ünnepség is, 
ahol mind három osztály fellépett és néptáncot mutattak 
be a szülőknek.

Nagyon jól sikerült az a családi nap, amit idén első alka-
lommal szerveztek meg a nyitott nappal egybekötve. Az 
óvoda udvara tele volt leendő és jövőbeli óvodásokkal és 
azok szüleivel, hiszen volt két légvár, arcfestés, Miki és 
Mini életnagyságú figurák, zene, tánc és zumba is. 

Szokásos módon zajlott a hagyományos indiános gyerek-
nap is, amikor a gyerekek már reggel beöltözve mennek 
óvodába, majd egy térkép alapján különböző ügyességi 
feladatokat oldanak meg, mint a palacsinta evés, kinti bé-
kaugrás, labdaadogatás. A feladatok végén megtalálták a 
kincset, amit az óvónők rejtenek el. 

Nagyon élvezték a gyerekek a Malkia Parkba tett látoga-
tást is, ahova még a kiscsoportos gyerekeket is el tudták 
vinni. A gyerekek élményekkel és nagyon elfáradva tértek 
vissza az óvodába. 

Idén negyedik alkalommal adták ki a feladatlapokkal, 
képekkel tűzdelt oviújságot, ahol az egész éves esemé-
nyek összefoglalását találják a szülők, valamint egyéb 
hasznos információkat, mint beszoktatási problémákra 
adott megoldások, de találhatók benne mesék, süte-
ményreceptek is.

Idén sem maradhatott el a ballagás az óvodában, nagyon 
szép ünnepség keretében.

18 gyermek ballagott el, ebből pedig 9 gyerek jelentke-
zett magyar iskolába, főként Csallóközcsütörtökbe. Az 

óvodát 65-70 százalékban 
magyar gyerek látogatja, a 
többi pedig szlovák nemze-
tiségű, mégis sok a kétnyel-
vű gyermek.

A ballagás előtti beiratko-
zás is szép eredménnyel 
zárult, hiszen a 42 jelentke-
ző közül 25 gyerkőcöt tud-
tak fogadni, így szeptem-
berben 64 diákkal, három 
osztályban kezdődött meg 
a tanítási év.

Október elején megszer-
vezték a hagyományos 
tökfesztivált, amit a gye-
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rekkel közösen díszítettek és faragtak ki. A tökök be-
szerzésében a szülők is segítettek, sőt volt, aki ki is 
díszítette. A gyerekekkel a szép ősz lehetővé tette, 
hogy meglátogassák a cséfai Tök jó farmot is. Maga 
az utazás élmény volt, mert sok gyerek nem ismerte 
az autóbusszal való utazást sem. Cséfán a gyerekek 
megtudták, hogy hol és hogyan terem a tök, majd kü-
lönböző mozgásos versenyfeladatokat kaptak, mint a 
célba dobás tökös táblára, a kukoricamorzsolás, de tö-
kös sütit, teát és tökmagot is kóstolhattak. Ajándékot is 
kaptak, amit hazavihettek.

Ezután következett a Halloween Party, ahol a gyerekek 
beöltöztek szellemnek, tököcskéknek, boszorkányoknak, 
csontváznak. Ez a program is nagyon tetszett a gyerekek-
nek. Az óvodások részt vettek a nyugdíjas napon is, emel-
lett képeslapokkal készültek a nyugdíjasoknak.

Idén először vettek részt a hagyományos csallóközcsü-
törtöki karácsonyi vásáron, amire nagy izgalommal ké-
szültek. Majd az óvodába is ellátogat a Mikulás, akinek 
idén a gyerekek levelet is írhattak. A Mikulásnak és a Jé-
zuskának írt és rajzzal ellátott leveleket az óvodások im-
már az osztályokban kihelyezett karácsonyi postaládába 
rakhatták bele. 

Az igazgatónőtől megtudtuk, hogy Karácsony előtt várha-
tó még a hagyományos ünnepváró, ahol karácsonyi da-
lokkal, versekkel, illetve táncokkal készülnek a szülőknek.

A jövő évet pedig a második szülői bállal kezdik, amire ja-
nuár 27-én kerül sor.

S hogy miért jó, hogy a Csallóközcsütörtöki óvoda ilyen 
sok energiát fektet abba, hogy sok helyre elvigye a gye-
rekeket?

„Tapasztalatszerzés céljából és azért, hogy kiszakadja-
nak a hétköznapi munkamenetből. 

A heti témakörök mellett olyan programokon vesznek 
részt, amelyek gazdagítják a gyerekeket. Sok gyermek nem 
ismeri az autón kívül az autóbuszt, vagy nem morzsolt ku-
koricát, nem tudja, hogy mézből sütemény is készülhet, 
hogy a földön terem a tök és hasonló csodák, amelyek él-
ményként megmaradnak a gyerekekben. A kirándulások 
megvalósításában nagy segítséget nyújt a szülői szövet-
ség és a község önkormányzatának az anyagi támogatá-
sa, az adventi vásár alkalmával és a szülői bálon befolyt 
összeg, amit pedig nem tudunk ebből finanszírozni, abban 
a szülők segítenek.” – zárta beszámolóját Góliás Erika.

A 2023/2024-es tanév-
ben 112 tanuló látogatja 
az alapiskolát. Minden 
iskolaév tartogat szá-
momra újabbnál újabb 
kihívást. Mint minden 
iskolaév, az idei is meg-
növekedett létszámmal 
indult. Örülünk annak, 
hogy 9 magyar elsős 

kezdhette meg a tanulást az iskola falai közt.  Reményke-
dünk, hogy az elkövetkező tanévekben is növekedni fog a 
magyar anyanyelvű tanulók létszáma. Ezért célul tűztem 
ki, hogy nemcsak a helyi óvodásokat, hanem a környező 

falvak nagycsoportos óvodásainak szüleit is meghívjuk 
rendezvényeinkre. 

Természetesen számunkra az a legfontosabb, hogy a he-
lyi alapiskola elsősorban a helyieknek nyújtson nemcsak 
tanulási, hanem más egyéb szórakozási és szabadidős 
tevékenységeket is. Az iskolának nyitott intézménynek 
kell lennie, ahol a szülő-gyermek-pedagógus-tanuló kap-
csolatnak még inkább erősödnie kellene.

Ebből a megfontolásból kezdtünk el tanulóinkkal játszva 
tanulni, melyhez olyan hiteles szakembereket szólítot-
tunk meg és hívtuk el iskolánkba, akik már bizonyítottak a 
LEGO robotika nemzetközi versenyén. Számunkra fontos 

Aktív élet a Csallóközcsütör-
töki Alapiskolában
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a tapasztalatszerzés, ezért sikerült a Közép-Európa Alapít-
ványnak köszönhetően LEGO szetteket elnyernünk 4 000 
Euró értékben. Annak is örülünk, hogy a Bethlen Gábor 
Alap támogatásából bővíthetjük a LEGO készletünket to-
vábbi közel két és fél ezer eurós támogatásból. A követke-
ző év januárjában szeretnénk megmérettetni az alapisko-
lák számára kiírt FIRST LEGO versenyében, melyet a 6-től 
a 10 éves korosztályig hirdettek meg az EXPLORE nevű 
versenyben. A gyermekek felkészítését a helyi Szent Jakab 
polgári társulás elnöke, Kállay András úr vállalta. Ő egyben 
a helyi iskolatanács tagjaként és szülőként is erősíti a szü-
lői szövetséget. Tőle tudjuk, hogy az FLL (First Lego Lea-
gue) a világ legnagyobb robotikai versenye, melyben több 
százezer a 4-től 16 éves korig terjedő korosztályos tanuló 
vesz részt. A versenynek az is a célja, hogy a tanulók meg-
tanuljanak csapatban alkotni és játékos formában elsajátí-
tani a tanulás legújabb eszköztárát. Ezen a rendezvényen a 
már említett Kállay András vezetésében és felkészítésében 
2024. január 26-án Pozsonyban lesz a verseny, melyre 12 
csapat regisztrált. Szurkoljanak nekünk!

További célkitűzéseink közé tartozik tanulóink mozgá-
sigényének fejlesztése és az angol nyelv alapjainak is a 
minél hatékonyabb elsajátítása, ezért abból indulunk ki, 
hogy a következő év januárjától angol szakos kolléganőnk 
vezetésével beindítjuk az angol nyelvi előkészítő tanfolya-
mot az alapiskola falai közt az iskolaköteles óvodások 
számára. 

Aki az iskolánkba látogat, rögtön a folyosón szembetűn-
nek a pingpongasztalok. Mivel jómagam versenyszerűen 
űzöm az asztaliteniszt, ezért nagyon szívesen vezetném 
megfelelő időpontban és körülmények közt az edzéseket, 
akár a gyakorlást is nemcsak a tanulók, hanem az idő-
sebb korosztály, a felnőttek körében is. Ezért itt a sajtó 

hasábjain is felhívom a kedves olvasók figyelmét, hogy 
nyugodtan jelezzék az iskola elérhetőségein vagy akár 
személyesen is, ha szeretnének „ütögetni”, s ha komolyan 
gondolják, akár asztalitenisz-csapatban játszani, ehhez 
meg tudom adni a segítséget.  Ez volt a reklám helye :) 
Ezen a téren se kíméljenek!

Ami a konkrét rendezvényeinket illeti, a következő évben a 
Komáromi Jókai Színház bérletesei leszünk. Ezt megelő-
zően 2023. december 20-án az iskola tanulóit, valamint 
kedves szüleit és legfőképpen a környező falvak óvo-
dásait délelőtt 10 órai kezdettel Meseoperettre hívjuk a 
helyi kultúrházba az iskola szülői szövetsége és a helyi 
Csemadok anyagi támogatásának köszönhetően. Akiket 
a politika és ezen belül Mihail Gorbacsov élete érdekli, an-
nak december 14-i dátummal 18.00 órai kezdettel Zolcer 
János úrral való beszélgetésre hívom fel a figyelmet, aki-
től kedvezményesen megvásárolható lesz a kultúrház 
kistermében a nagy sikerű könyv. A szerzőt egyébként 22 
évig baráti viszony fűzte a Szovjetunió elnökéhez, Mihail 
Gorbacsovhoz, akivel végiglátogatta a 80-as évek nagy 
politikusait. 

Örvendetes, hogy van jövőképünk, vannak célkitűzéseink, 
melyekkel elsősorban közvetlen és legközelebbei partne-
reinket, továbbra is a leendő elsős szülőket szeretnénk 
megszólítani programjainkkal, módszereinkkel! Jöjjenek, 
látogassanak el bátran iskolánkba!

A további együttműködésünk reményében maradok 
tisztelettel és egyúttal a kedves olvasóknak áldott, bé-
kés ünnepeket kívánok a Csallóközcsütörtöki Alapiskola 
nevében.

Hajtman Béla, iskolaigazgató



A csallóközcsütörtöki „Öreg iskola” története 1933-ban, 
90 éve kezdődött, amikor felekezeti, római katolikus is-
kolaként teljesen új épületben megnyitotta kapuit. 

Ezekre az évekre jel-
lemző volt egy erőtel-
jes iskolafejlesztési 
folyamat, melynek 
köszönhetően szá-
mos felső-csallóközi 
községben új iskolá-
kat nyitottak. Ugyanis 
a Csehszlovák állam 

bevezette a nyolcesztendős iskolakötelezettséget. A 
csallóközcsütörtöki iskola a Bratislava III. számú tanfel-
ügyelőség területéhez tartozott, melynek tanfelügyelője 
Gašparík Ignác volt. Az ő beszámolója szerint a nyolcéves 
tankötelezettség nagy terhet rótt az iskolaügyi hatósá-
gokra, mert a törvény előírása szerint modern, a „mai kor 
igényeinek” megfelelő iskolaépületeket kellett a tanítás-
hoz biztosítani. Emellett pedig cél volt, hogy a „köztársa-
ságunkban a magyar ifjúságnak is minél több jó iskolája 
legyen”, ahol minél tökéletesebb nevelésnek és tanítás-
nak kellett folynia.

Az iskola fejlesztés számszerű adatait tekintve az „állam-
fordulatkor”, 1918-ban 74 iskola volt a Felső-Csallóköz-
ben, míg 1933-ban 110 iskolában, 257 osztályában, 261 
tanító végezte az oktatást, nevelést.

A krónika szerint Csallóközcsütörtökben Molnár József 
és felesége Molnárné Sztankó Jusztina és Cseszkó Gizel-
la voltak az új iskolában az első tanítók. A dokumentumok 
tanúbizonysága szerint nagy szerepük volt a falu kulturá-
lis életének a szervezésében is. 

Most azonban az idők folyamában és magában a törté-
netben is egy nagy ugrás következik. Ennek oka, hogy 
mintegy három évtized elmúltával tudtuk ismét felvenni 

a történet fonalát. 
Ekkor az 1950-es 
évek végén és az 
1960-as évek elején, 
azaz mintegy 28 év 
elteltével, az iskola-
épület még mindig 
az 1933-as „modern” 
állapotában fogadta 
az alsótagozatos és 
a szlovák osztály ta-
nulóit. Hogyha benyit-
hatnánk az ajtaján, ilyen téli időszakban, azt tapasztal-
nánk, hogy Mezei Marika, a takarítónő már odakészítette 
a teli szenesvödröt a nagy vaskályha mellé, ami melegé-
vel várta a gyerekeket. Ez a kályha hol ontja a melegét, hol 
füstöl. Benne a tűz olykor csak pislákol. Jellegzetes szaga 
az olajos fekete padló szagával keveredve tölti be a leve-
gőt. Talán vannak, akik az innen onnan származó emléke-
ikből még feltudják magukban ezt a bukét idézni.  Víz nem 
volt a házban, a szükséget az udvaron lehetett elvégez-
ni. A kézmosáshoz egy nagy kanna és egy mosdótál volt 
kikészítve. Az épület nagy ablakai a templomra néztek. 
Étkezést itt nem biztosítottak a gyerekeknek. S ha hoztak 
is magukkal némi ennivalót, az biztos, hogy mindenkinek 
erre nem volt lehetősége. Az éhes gyomrokat gyakran 
a tanítók jóindulatának köszönhetően tudták többen is 
megtölteni. Négy tanteremben folyt a tanítás. Ezekben 
mindig volt egy szlovák osztály és később a napközi és 
kisegítőiskola is. 

Ebben az időben egy csodálatos fiatal tanítói közösség 
alakult, akik fáradhatatlan munkával gondoskodtak a 
gyerekekről. Ez nemcsak a tanítást, a nevelést jelentette, 
hanem gyakran a személyes higiéniás, alapvető tisztálko-
dást is. Gyakran saját biciklijükkel hozták el a gyerekeket 
az iskolába, azért, hogy embert tudjanak faragni belőlük. 
A fiatal tanítók Pozsonyból, a tanítóképzőből érkeztek és 
a tapasztaltabb kollégák szárnyai alatt szerezték meg a 
tanítói életpályához szükséges valódi tudást. A tanítást 
biztosító segédeszközök központilag nem voltak bizto-
sítva, ám Weingärtner Lajos, aki egy csodálatos, kiváló 
tanító volt, a kreativitását felhasználva készített saját 
kezűleg számos olvasó és számtan kártyát, melyeket a 
kollégáknak is továbbadott. Az egyszerű körülményeket 
ellensúlyozta a kollektíva fiatalsága és elkötelezettsége, 
a tisztelet és szeretet, amivel egymás és a gyerekek felé 
fordultak. 

Volt egyszer 
egy „Öreg 
iskola”

16 OKTATÁS
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A történet egyik mellékszála, amit nem felejthetünk el, 
hogy a szocializmus idejét élik a történet szereplői, akik-
től a rendszer megkívánta a politikai iskolázottságot. Az 
emlékek felidézése során idézték fel a mesélők, hogy az 
iskolázás után vizsgát kellett tenniük, ami természetesen 
mindig sikeres volt. Semmi különös nem volt ebben, ám 
a felkészült, naprakész, lelkiismeretes Weingärtner Lajos 
tanító úrból ez valamiféle olyan félelmet váltott ki, amit a 
többiek nem győzték mosolyogva csillapítani.

Az „Öreg iskola” oszlopos tagjai voltak: Dusek Margit, 
Szabóné Noszek Erzsébet, Molnár Mária, Őry Hilda, vala-
mint néhai Weingärtner Lajos és Nagyné Varga Margit. A 
szlovák osztály tanítója Božiková Gita volt.

Meg kell említeni még Jankovics Antal, igazgatóhelyet-
test, Szaukulics Viktor, Fóthy Ferenc, Valacsay Ferenc és 
Őry József igazgatókat, akik irányítása alatt, évek hosszú 
során át működött az iskola.

A történet Dusek Margit és Őry Hilda tanítók visszaemlé-
kezése alapján íródott. Elmondásuk alapján meg kell osz-

tanom az olvasóval azt a tapasztalatomat miszerint, akik 
ezeket a szerény körülményeket nem tapasztalták meg, 
el sem tudják képzelni hogyan tudtak boldogok lenni sze-
replőink ezekben az időkben. Pedig azok voltak! 

Hideghéthy Andrea, szerkesztő

Forrás: A csehszlovákiai magyar tanítók almanachja 
(Bratislava, Učiteľské nakladateľstvo U nás, [1934])

A fociclub életéről Nagy Róbert elnökkel beszélgettünk.

A tavaszi szezont azzal a csapattal kezdtük, amivel 
fölkerültünk a magasabb bajnokságba. Az első év lé-
nyegében arról szólt, hogy bizalmat szavaztunk annak 
a csapatnak, akik ezt kiharcolták. A bajnokság kilence-
dik helyén végeztünk, elvárásoknak megfelelően. Itt az 
volt a tapasztalatunk, hogy erősebb, komolyabb játék a 
jellemző. Nagy ugrás volt ez a csapatnak. A tapaszta-
lathiány azért előjött. Az edzők figyelmeztették a játéko-
sokat, de ők azért azt gondolták, hogy most akkor majd 
mi világot váltunk. Nem volt olyan egyszerű, de hála Is-
tennek azért működött. Kiesési gondjaink messze nem 
voltak. Szerettük volna, hogy mivel 12 csapat van, 3*4-es 
csoportra van felosztva a rájátszási rész, szerettük vol-
na elkerülni az utolsó négyest, de sajnos talán két pont 
híján kicsúsztunk belőle. Fontos, hogy alapvetően kiesé-
si gondjaink nem voltak. A kilencedik hely az első évre 

megfelelő volt. Voltak kiugróan jó mérkőzések, de voltak 
mélypontok is. 

Utána történt egy változás, valójában nagy változás. 
Visszakerültünk a kezdetekhez, azaz újból csapatot kel-

FC Csallóközcsütörtök
Kihívások előtt a fociclub
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lett építeni. Ennek az oka az volt, hogy egyszerre nyolc 
játékosunk távozott. Semmiféle harag, minden nélkül. 
Ugyanis a srácok már úgy érezték, hogy nekik ez az osz-
tály nem megfelelő. Tehát ők úgy érezték, hogy nekik ez 
az osztály már magas, úgyhogy lényegében egy ilyen 
pozsonyi járási, utolsó osztályba igazoltak egyszerre 
öten. Ebben benne volt a kapusunk is, ő annyit kért tő-
lem, hogy valahogy nézzük el neki, mivel ő évek hosszú 
során itt volt, most szeretne legalább egy évet máshol 
játszani. Ez volt öt játékos. A távozók közül, akit külön 
kiemelnék, Imi Havlik, akinek oroszlánrésze volt abban, 
hogy az a csapat ilyen jól működött. A középpálya mo-
torja volt, rengeteget harcolt, tényleg ritkán találkozni 
ilyen játékossal. Vele együtt hárman távoztak Illésházá-
ra. Imre még itt maradt velünk, ahogy megígérte, a ta-
vaszi forduló végéig. Fájó szívvel búcsúztunk. Ő rajta is 
nagyon láttuk, hogy sajnálja, de hát mégis azért ottani 
lakos, érthető. 

Szintén szeretném kiemelni a Fitos Silvestert, aki hosszú 
évekig a csapatunk kapitánya, egy meghatározó egyéni-
ség volt. Hosszan tartó, elhúzódó sérülések sorozata 
miatt télen bejelentette, hogy ezt a fél évet még lejátsz-
sza velünk, aztán szeretné befejezni. Szeptemberben 
búcsúztattuk el, már az új szezonban. Úgyhogy voltak 
tényleg nagy változások, a hét-nyolc játékost helyettesí-
teni kellett. Ami azért egész jól sikerült. Most így fél év 
után látjuk, hogy akik a helyükre jöttek, azok úgy néz ki, 
hogy beváltak. Hetedik helyen állunk jelenleg, ami nekem 
várakozáson felüli volt. Mi felépítettünk már egy csapa-

tot, tudjuk, hogy az nem egy 
éves, nem fél éves folyamat, 
hanem hosszabb idő. 

Illés Attila közreműködésé-
vel sikerült a nyolc ember 
helyére főiskolás srácokat 
igazolni, akik Pozsonyban 
edzőként is dolgoznak. Két 
játékos edzőnk volt eddig, és 
sajnos most Illés Attila is be-
jelentette, a másik edzőnk, 
hogy családi okok miatt nem 
tudja folytatni a közös mun-
kát, de szintén megígérte, ha 
szükség van rá, alkalomad-
tán besegít.  Még két játéko-
sunk van kinézőben, az egyik 

a Vörösmajorból, az ARC Sport-tól, a másik az öcsém 
által, aki szintén edző, de majd meglátjuk, hogy hogy si-
kerül. Eddig jól állnak a dolgok.

Annyit el kell mondanom, hogy mi pénzben és juttatá-
sokban nagyon versenyezni nem tudunk a környékbe-
li falukkal, de hála Istennek még vannak olyanok, akik 
azért megnézik, hogy hova mennek. Ígérni lehet bármit, 
bármennyit, aztán lehet hallani, hogy ezeket nem tart-
ják be. És nálunk azért már megvan az tradíció, minek a 
környéken híre van, hogy amiben mi megegyezünk, azt 
mi álljuk rendesen, bárhogy is törik, szakad, megoldjuk 
mindig. Ami biztos az útiköltségtérítés. Többet nemigen 
tudunk fizetni.

A szezon elején kevesebben voltunk, tehát nem volt 
adekvát a cserepadunk, a végét sikerült megnyomnu-
nk, úgyhogy a hetedik hely összejött. Nem számítottam 
magunk ide, csak, ahol tavaly voltunk, a kilencedik hely 
körül. Pontban nem sok különbség van, úgyhogy meglát-
juk tavasszal hogyan lesz. Az azért fontos, hogy minden 
évben bármilyen csapnivaló sorozatunk van, azt több-
nyire azzal fejezzük be, hogy elsőt verjük, ahogy idén is 
sikerült. Úgyhogy ott az adott talán egy kis plusz lökést, 
összegyűjtögettünk pontokat, idegenben, Jókán sikerült 
győzni, ami sokat nyomott a latba.

Az egész klub körül mindig van teendő. Ami sikerült, az 
a világítás modernizálása, amibe belefogtunk, az egy 
17-18 ezer eurós, elég komoly projekt volt. Itt szeretném 
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megköszönni az önkormányzatnak és a képviselőknek 
is a támogatást, mert volt egy kis pénzhiány. Három-
ezer euró körül, amit a falu még rásegített a munkála-
tokra. Viszont, ha a másik oldalát nézzük, 3000 euróba 
került a falunak az a korszerűsítés, ami teljes ledes vilá-
gítást magába foglalja. Lényegében tudunk fél pályára 
világítani, mert most már minden egyes szobor külön 
van, tehát külön kapcsolható. Azt a területet világítjuk 
be, amelyiket szeretnénk. A mai energiaárak mellett 
azért ez nem mindegy. 

Ami pedig a jövőt illeti, kétségbeesett vagyok, nem lá-
tom. Nagyon nehéz lesz anyagilag, mert arra ébredtünk, 
hogy jönnek a számlák. Amikor fölkerültünk ide a költsé-
gek megugrottak. A bíróknak a költsége majdnem a dup-
lája lett, tehát ilyen 160 euró volt a járási szinten itt pe-
dig 300. De mire befejeztük a bajnokságot, észrevették, 
hogy nem 300, hanem 400-ra emelkedett. Tehát az ne-
künk, ha csak 16 mérkőzés van otthon, az megint 1600 
euró. Tehát míg előtte 5000 eurót szoktunk befizetni a 
szövetség számlájára, most már ilyen 7000-nél tartunk.

Egyre nehezebb ez az anyagi része, és nem tudom, hogy 
meddig, vagy hogyan lehet az anyagi forrásokat biztosí-
tani. Beszéltünk róla, hogy esetleg megoldás-e a vissza-
lépés anyagi szempontból, anyagi megfontolásból. Hát 
igen, pár ezer eurót tudnánk spórolni, csak viszont nehéz 
volt idekerülni, pár év munkája benne volt, és azt csak 
úgy eldobni, nehéz lenne.

Úgyhogy meglátjuk, de nehéz lesz biztos. Tervezni le-
het, kell is, mert ugye hát tervek nélkül nem lehet a jö-
vőre tekinteni. Égető és fontos dolog volna, a büfé hely-
reállítása. Ezen kívül már csak apróbb újításokra lesz 
majd szükség. 

Polgármester úrral szeretnénk majd ezekről beszélni, 
illetve van magánvállalkozó is, aki ebben segítene, úgy-
hogy majd meglátjuk, hogy sikerül-e tető alá hozni a jövő 
évben. Jelenleg most az a legnagyobb nehézség, hogy 
a kiadásaink emelkednek, s nem látjuk hogyan tudnánk 
erre a fedezetet előteremteni.

Az utánpótlás helyzete sem 
egyszerű

A vörösmajori utánpótlás csapattal már második éve 
együttműködünk, ugye ezt beszéltünk, hogy Vörösma-

jorban nincs fo-
cipálya, gyerek 
van. Nálunk saj-
nos majdnem a 
fordítottja, tehát 
nagyon kevés 
gyerek van, és 
ha biztosítani 
akarjuk nekik az edzéseket és a mérkőzéseket, akkor 
szükséges ez az együttműködés.

Most jelenleg U9 és U11-es csapatunk van. U11 zöme 
hazai, tehát csütörtöki, de szükség volt három-négy gye-
rekre Vörösmajorból, ami végül öt-hat gyerek lett.  U9 az 
pedig fordítottja. Tehát ott nekünk kevesebb játékosunk 
van. Valójában öt játékosunk van, ami azt jelenti, hogy 
nem tudtuk volna bajnokságba nevezni őket, de mivel 
Vörösmajorral működik ez a fúzió, lett csapatunk. 

Ami az edzéseket illeti, a srácoknál ott maradt Peter Ta-
dial, akinek lényegében már segítsége is van, Rigó Gás-
pár, aki az A-csapatnak is a tagja. Mészáros András is 
besegít, tehát vannak a gyerekek körül, akik foglalkoznak 
velük. Itt még a szülők is eljárnak a mérkőzésekre, ugye 
nincs gond a tréningkaput fölrakni, lerakni, az utaztatást 
is megoldják.  

Azonban tudjuk tapasztalatból, hogyha egy korosztályt 
végig szeretnénk vinni, ott bizony harminc gyereknek 
kell kezdeni, két év korkülönbségekkel. Ebből sok le-
morzsolódik. És mire oda kerülnek az ifjúságba, az 
U19-be, kell legalább 16-17 játékos. És a fele mindig azt 
látom, hogy elveszik. Sokszor fájó pont az, hogy mire 
odaértünk, addigra elvesztek tizenkilenc évesen. Akit 
tudtunk, vagy aki akart, vártuk a felnőtteknél. Az edzők 
lényegében mindent megtettek, és sokszor azt láttam, 
hogy már az edző jobban akarja, hogy az a fiatal játsz-
szon, mi ő maga. Az edzők filozófiája, hogy hazai és 
fiatal játékos fontos része a csapatnak. Sajnos ez nem 
így működik. Rossz, amíg az edző jobban akarja, mint 
a játékos. 
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Varga Viktor va-
gyok, a pozsonyi 
Comenius Egye-
tem római kato-
likus Cirill Metód 
teológiai karának 
6. évfolyamos 
hallgatója. Miután 
befejeztem az 5. 
évfolyamot, dia-
kónussá szentel-
tek. A 2023/24-es 
akadémiai évben 
Csallóközcsütörtökben lévő plébánián szolgálok úgyne-
vezett „diakónusi gyakorlaton”. Nagy örömömre szolgál, 
hogy hétvégente találkozhatok Önökkel a szentmiséken 
és a szentségek kiszolgáltatásakor. Szeretném megosz-
tani mi is pontosan a diakóniai szolgálat. 

A diakonátus a papság szentségének első fokozata, 
amelynek célja a püspök és a papok segítése és szolgá-
lata. A görög kifejezés, amelyből a diakónus szó szárma-
zik, valójában arra utalt, hogy „aki szolgál”. A diakónusok 
küldetése „kezük van a szolgálatra”, ami gyakorlati érte-
lemben azt jelenti, hogy oktatják és bátorítják a gyüleke-
zetet, ünneplik az igeliturgiát és az igehirdetést, kiszol-
gáltatják a keresztséget és az Eucharisztiát, segítenek 
a házasság ünneplésében, és végül társak és szolgák 
mindazok számára, akikhez küldettek.

Kedves Csallóközcsütörtökiek!

A várakozás ünneplésének szentelt liturgikus időszak 
gondolata nevetségesen hangzik társadalmunkban. 
Nem érthetjük meg a karácsony igazi értelmét az advent 
ölelése nélkül, és nem tudjuk értékelni az adventet a vá-
rakozás természetének megértése nélkül.

Kétféle várakozás van az életünkben. Az első az „üres 
várakozás” – pl. fogorvosi vagy orvosi rendelőben, vagy 
autó mögött közlekedési lámpánál, amikor az előttünk 
haladó sofőr nem lát zöld lámpát. Ez a várakozás meg-

Varga Viktor diakónus
szolgálata Csallóközcsütörtökben

szakítja az élet áramlását. Minden nyikorog, ha meg kell 
várnunk egy késői orvost vagy sofőrt.

A várakozás második típusa is ismerős számunkra. Ez 
„teljes várakozás”, mint amikor a szülők arra várnak, 
hogy megszülessen a baba. Nem kerül semmibe, sem-
mi sem nyikorog. Napról napra megyünk, úgy élünk és 
teljesítjük napi kötelességeinket, mintha mi sem történt 
volna, és mégis minden megváltozott. Minden másképp 
néz ki. Minden nap visszafojtott lélegzettel várunk, tud-
va, hogy világunk hamarosan teljesen átalakul: valami 
csodálatos történik; „Beteljesedést” várunk.

Hasonlóképpen várjuk a tavasz első jeleit, a fészkükbe 
visszatért madarak reggeli énekét, a fák első rügyeit, a 
zöld füvet. Valami szépet várunk, és ez a várakozás a 
nap minden pillanatát betölti. Semmit sem követelnek 
tőlünk, mintha magától jönne, de ennek tudatosítása 
csodálatossá teszi ezt az elvárást.

Szentmisék a karácsonyi ünnepek alatt

2023.12.14.
Betegek gyóntatása otthonaikban

2023.12.24. 22 óra
Éjféli szentmise

2023.12.25. 11 óra
Karácsony ünnepe

2023.12.26. 10 óra
Szent István ünnepe – újbor megáldása

2023.12.31. 9 óra 30 perc
Szent család ünnepe – év végi hálaadás

2024.1.1. 11 óra
Újév

2024.1.6. 9 óra 30 perc
Urunk megjelenése (Három Király)

2024.1.7. 9 óra 30 perc
Urunk megkeresztelkedése

2024.1.7. 16 óra
Újévi koncert
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Csoda várakozása. Ez az adventi várakozás. Egy olyan 
Istenre várunk, aki láthatóvá válik és megnyilvánul a vi-
lágunkban. Sok ember volt Betlehemben, amikor Jézus 
megszületett, de kevesen számítottak arra, hogy bármi 
is történni fog. A templom zsúfolásig megtelt, amikor 
Mária és József odavitték a gyermeket, de csak Anna 
és Simeon várta. A többiek lemaradtak róla, mert nem 
vártak semmit.

Az advent arra tanít, hogy a várakozásra lehetőségként, 
ne pedig kellemetlenségként tekintsünk. A várakozás 
lehetővé teszi számunkra, hogy körülnézzünk, és ész-
revegyük, mi hiányozhatott. Szabad másodperceket és 
perceket kínál, amikor segíthetünk valakinek, amikor fi-
gyelmünket a másikra fordíthatjuk, vagy amikor elmond-

Március 15-i megemlékezés - Spomienka na 15. marec

Dőrejárás - Fašiangový sprievod

Visszatekintő - Kulturális események 2023-ban
Pohľad späť - Kultúrne podujatia v roku 2023

hatunk egy egyszerű imát, és felismerhetjük, hogy Isten 
mindig jelen van közöttünk.

Az advent arra tanít, hogy várakozással éljük napjainkat. 
Isten nincs a múltban, nincs benne a hibáinkban és bű-
neinkben, és abban, amit elmulasztottunk. Isten nincs 
a jövőben, nem mindenben, amibe belerohanunk. Isten 
itt és most van, most akar megtestesülni a világunkban. 
De csak azok fogják észrevenni, akik elvárják, csak azok, 
akik valami szépet várnak.

Áldott adventi időszakot és a Megváltó születésének 
örömét.

Varga Viktor, diakónus
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VII. Tojásfa ünnep - Kraslicový strom

Az áprilisi véradáson 38 személy vett részt - Na aprílovom darovaní krvi sa zúčastnilo 38 ľudí

A játszótér ünnepélyes átadása - Slávnostné otvorenie detského ihriska
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Járási tűzoltóverseny - Okresná hasičská súťaž

Temetőszépítés - Skrášľovanie cintorína

Gyereknap - Deň detí
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II. Hagyományőrző nap – II. Deň kultúrneho dedičstva

A halottasház tetőjének cseréje - Oprava strechy na dome smútku

140 éves az ÖTT Csallóközcsütörtök - 140. DHZ Štvrtok na Ostrove
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Falunap - Deň obce
Böjte Csaba Nobel-békedíj jelölt - Cheturthuc 2023 szabadtéri ünnepi szentmise - Csaba Böjte, kandidát na Nobelovu 

cenu  - Exteriérový ceremoniál Cheturthuc 2023

Az erős emberek nemzetközi viadala - Medzinárodná súťaž silných mužov

Nyugdíjasnap - Deň dôchodcov



26 VISSZATEKINTŐ - POHĽAD SPÄŤ

Színházi esték - Divadelné večery
Fogj egy sétapálcát! - a Gergely Theáter produkciója - Divadelné predstavenie od Gergely Theáter

A helység kalapácsa a Csavar Színház produkciója - Divadelné predstavenie od Csavar Színház

Adventi koszorú - Adventný veniec
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VII. Karácsonyi vásár – VII. Vianočný jarmok

Adventi kavalkád - Adventná kavalkáda
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A Hírnökkel kapcsolatos észrevételeiket, illetve közlésre szánt 
írásaikat a községi hivatal titkárságán, ügyfélfogadási napokon 

adhatják le olvasóink.
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Pripomienky a návrhy článkov na zverejnenie v občasníku 
Spravodaj môžete odovzdať na sekretariáte Obecného úradu v 

stránkových dňoch.

Újszülötteink – Novorodenci
Horváth Arian 
Lingešová Stela 
Mezeiová Natália 
Morel Marcus 
Pongrácz Júlia 
Razgyelová Tamara 
Sipos Elias 
Síposová Elizabeth Emma 
Stojková Naomi 
Szabó Leila 
Ščisláková Bianka 
Ščisláková Olívia 
Vihnalík Richard Florián

Fájdalommal búcsúztattuk - 
Odišli od nás
Czíferi Júlia (77) 
Hollósy Ilona (85) 
Jozeffy Mária (84) 
Kállai József (80) 
Kállai Erzsébet (78) 
Kramplová Judita, MUDr. (89) 
Kuki Robert (54) 
Kurucz Ilona (88) 
Makiš Miroslav (27) 
Mundi Ladislav (74) 
Nagyová Anna (80) 
Puss Imre (82) 
Rigóová Adriana (54) 
Sípos Štefan (59) 
Valacsay László (82) 
Vihnalíková Mária (82)

Fogadóórák a községházán 
az ünnepek alatt 
Úradné hodiny obecného 
úradu počas sviatkov

2023. 12. 20.  (szerda - streda) 
7:30 - 15:00

2023. 12. 21-22. 
Zárva - Zatvorené

2023. 12. 27-29.  
Zárva - Zatvorené

Fogadóórák az 
építéshatósági hivatalban az 
ünnepek alatt 
Stránkové hodiny 
stavebného úradu počas 
sviatkov

2023. 12. 20.  (szerda - streda) 
7:30 - 15:00

2023. 12. 27.  (szerda - streda) 
Zárva - Zatvorené

2024. 01. 03.  (szerda - streda) 
Zárva - Zatvorené

A gyűjtőudvar nyitvatartása 
az ünnepek alatt 
Otváracia doba zberného 
dvora počas sviatkov 

2023. 12. 20.  (szerda - streda) 
9:00 - 15:00

2023. 12. 23.  (szombat - sobota) 
Zárva - Zatvorené

2023. 12. 27.  (szerda - streda) 
Zárva - Zatvorené

2023. 12. 30.  (szombat - sobota) 
Zárva - Zatvorené

2024. 01. 03.  (szerda - streda) 
Zárva - Zatvorené

2024. 01. 06.  (szombat - sobota) 
Zárva - Zatvorené

A mi kis lexikonunk
Naša malá kronika
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Vianočný zvon tíško cinká,v Betleheme dieťa spinká. 
Dobrú pohodu vinšujeme vám, štedrosť a hojnosť vašim chalupám. 

V Novom roku zdravie pevné, nech vám všetkým slúži verne. 
Na jedličke hviezdy svietia, v jasliach leží Božie dieťa.

Láskyplné vianočné sviatky
a úspešný nový rok Vám želá

Péter Őry starosta obce a obecné zastupiteľstvo!
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O práci samosprávy v 
roku 2023 a výzvach na 
rok 2024

Uplynul ďalší rok. Ku koncu roka obvykle prehodnotí-
me, čo sa nám podarilo uskutočniť počas predošlých 
mesiacov. Predtým, ako by som zhodnotil situáciu 
samosprávy treba jasne povedať, že od roku 2019 je 
ekonomika v permanentnej krízovej situácii, čo má ne-
gatívny dopad aj na ekonomické možnosti samospráv. 
Nemienime hodnotiť zmeny vykonané predošlými vlá-
dami, dosť bolo medializované, že žiaľ reálne silnej 
pomoci pri zmierení dopadov zvýšenia cien energií 
sa samosprávy nedočkali. V takomto prostredí sme 
sa snažili prijať také opatrenia, ktoré vedia zabezpe-
čiť plynulý chod fungovania obce. Dnes môžeme po-
vedať, že sa nám to v celku podarilo. Zhodnoťme nie-
koľko dôležitých vecí, pozriem sa aj na ciele ďalších 
mesiacov. 

Prevádzkovanie kanalizácie: Ku koncu roka sme spus-
tili rekonštrukciu 3 prečerpávacích staníc verejnej 
kanalizácie. Boli vymenené rozvody, montované nové 
pumpy a vymenené riadenie – elektronika. Upresnilo 
sa meranie splaškovej vody smerom do ČOV v Hubi-
ciach, čo nám ukázalo aj to, že do siete priteká viacej 
odpadovej vody, ako je množstvo fakturovaného  ob-

jemu. Plánujeme vykonať kompletnú kontrolu napoje-
nosti, zmenu  existujúcich zmlúv a fyzickú kontrolu. 
Dažďová voda nemá čo hľadať v kanalizačnej sieti, kto 
nie je napojený, ten zo zákona musí splniť povinnosť 
preukázania likvidácie žumpy faktúrami.

Miestne dane na rok 2024, odpady: Ako sme uviedli, v 
toku 2023 sa nám podarili zabezpečiť stabilitu v hospo-
dárení obce, neplánujeme zvyšovať miestne dane ani 
poplatok za odvoz komunálneho odpadu. Pri zabezpe-
čovaní vývozu komunálneho odpadu na jeseň prebehlo 
verejné obstarávanie na ďalšie 4 roky. Oproti doterajšej 
cene, obec bude mať zvýšené výdavky v hodnote 8000 
eur, a to ročne. Zvýšia sa aj poplatky za uloženie od-
padu (skládka), napriek týmto skutočnostiam ceny pre 
obyvateľov ostanú nezmenené. Je ale potrebné, aby 
sme triedili ešte viac, nakoľko triedenie zabezpečuje aj 
udržateľnosť cien! Samozrejme neustále investujeme 
do odpadového hospodárstva, v tomto roku sme ob-
jednali na zberný dvor tri nové kontajnery, lebo niektoré 
exitujúce kontajnery už mali 25 rokov.

Dom smútku: V tomto roku sa nám podarilo zrekon-
štruovať strechu domu smútku na cintoríne. Kom-
pletná dodávka materiálu bola zabezpečená ako dar. 
Ďalším krokom bude výmena dverí a okien, následne 
bude nutné zveľadiť aj interiér budovy. 

Verejné osvetlenie: Počas roka sme vymenili 80 lámp 
verejného osvetlenia na LED-ové, ktoré majú značne 
nižšiu spotrebu. Týmto sme dovŕšili kompletnú výme-
nu na LED lampy. Investícia pomohla v tom, že sme v 
noci nevypínali -ako niektoré obce- verejné osvetlenie, 
ani v časoch, keď boli extrémne vysoké ceny elektric-
kej energie.



OBČASNÍK ŠTVRTOČANOV 2

Závlahový systém: Nie je veľmi známe, ale na zabez-
pečenie uchytenia sa a rastu stromov sme vybudovali 
závlahový systém k výsadbe stromov, ktoré sa nachá-
dzajú pri ceste v smere na Hviezdoslavov. Počas leta 
je nutné zavlažovať, lebo zmeny klímy, sucho i štrkové 
lôžko „nepomáha“ životu stromov. 

Základná a materská škola: V prípade základnej ško-
ly sme spustili prípravu troch projektov. Prvým bolo 
navrhnutie multifunkčného ihriska, ktorú sme aj po 
získaní stavebného povolenia podali ako žiadosť a ne-
návratný príspevok. Zo strany štátu bolo podporených 
38 projektov a 509 (!) nie, ani tá naša. Ďalším projek-
tom je komplexná rekonštrukcia telocvične. Projekt je 
hotový, a tu sme podali žiadosť o finančnú podporu, 
spolu s multifunkčným ihriskom, čakáme na rozhod-
nutie. Telocvičňu sa plánujeme podať aj do  ďalšej vý-
zvy o grant, veríme, že v niektorom z výziev budeme 
úspešný. Tretím projektom je rekonštrukcie jedálne, tu 
sa pripravuje projekt na stavebné konanie.

Nová štvrť: Potrebovali sme viac ako 5 rokov, aby sme 
administratívne zabezpečili možnosť prípravy obec-
nej obytnej zóny.  Množstvo problémov ani nemienime 
zhrnúť. V tomto roku sme sa už dostali do štádia, keď 
sme mohli vypásať verejné obstarávanie na výstav-
bu kanalizácie, požiarenej studne, verejného osvetle-
nia, prípravy územia, prekládky elektrického vedenia, 
chodníkov, ciest atď. Víťazom VO sa samozrejme stala 
ponuka s najnižšou cenu. Stavebné práce sa už aj za-
čali. Po stanovení cien samospráva mohla proces sta-

novenie cien pozemkov. Ná-
sledne boli stanovené presné 
kritériá výberového procesu 
pri predaji jednotlivých par-
ciel. Treba jasne povedať, 
že základným parametrom 
pri možnosti predaja bolo, 
aby žiadateľ bol obyvateľom 
obce s trvalým pobytom, mal 
viac ako 18 rokov a nemal za-
bezpečené bývanie. Obecná 
samospráva žiadosti hod-
notila jednotlivo, ale na zák-
lade bodovacieho systému. 
Každý, kto splnil stanovené 

podmienky bol následne pozvaný na rokovanie samo-
správy,  kde sa mohol oboznámiť s ďalšími podmien-
kami stanovenými na predaj jednotlivých pozemkov s 
osobitým zreteľom, ako napríklad nepredajnosť na 10 
rokov, povinnosť odštartovania výstavby, uzatvorenie 
notárskej zápisnice, ako zábezpeky atď. Je potrebné 
poznamenať aj skutočnosť, že od 1. novembra 2023. 
sa zmenila právna úprava, preto pri ďalších konaniach 
už bude nutné, aby samospráva zohľadnila aj nové 
podmienky. 

Zhodnotenie sa týka toho najdôležitejších vecí, celo-
ročné dianie, rozvojové aktivity či návrhy by sme do 
toľkých bodov nevedeli vtesniť. Najdôležitejšie je, aby 
sme v ďalšom období zabezpečili chod a fungovanie 
obce, ako aj rozvoj a budúcnosť jednotlivých inštitúcií 
v obecnej samospráve.
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Od septembra začala materská škola opäť s tromi trie-
dami, v ktorých je 25 nových škôlkarov. Majú za sebou 
programovo bohatý rok. Prinášame Vám reportáž s riadi-
teľkou, Erikou Góliásovou.

Učiteľky materskej školy sa počas celého roka svedomito 
a profesionálne pripravovali a realizovali tematický učeb-
ný plán. Tie do značnej miery určujú prázdninové cykli a 
typické ročnýmé obdobia, na ktoré programy nadväzujú.

Tak tomu bolo aj túto jar pri oslavách Veľkej noci, ktorých 
prvým tradičným podujatím bolo zdobenie vajíčkového 
stromu pred obecným úradom, kde veľké skupiny a deti 
strednej školy predviedli krátke predstavenie.Aktivity von-
ku, ako napríklad hľadanie vajíčok, priniesli tým najmen-
ším veľkú radosť.

Špeciálne aktivity boli zorganizované pre deti aj v škôlke. 
Počas roka deti čakalo predstavenie ,,Kincseláda‘‘, ,,Mese-
varázs‘‘, a návšteva Beáty Méryovej a Kataríny Bándyovej. 

V materskej škole sa uskutočnilo školenie pre učiteľov, na 
ktoré prišli učiteľky z materských škôl z Tomášova, Miero-
va a z obce Vlky, . Stretnutie bolo skutočným osviežením, 
kde si mohli vymeniť svoje skúsenosti a nápady.

V apríli deti z materskej školy navštívili včelárstvo Adonis 

Zážitky a 
aktivity v 
škôlke

v Dunajskej Lužnej, kde mohli vidieť, ako sa vyrába med 
pomocou nástrojov a strojov. Na upravenom nádvorí im 
ukázali, ako sa liahnu včely, videli úle, ochutnali med, foto-
grafovali sa a vypočuli si náučnú prezentáciu. Spokojní sa 
vrátili domov, keďže dostali aj trochu medu.

Dňa 20. apríla bol v obci slávnostne otvorenie zrekonštru-
ovaného detského ihriska, na ktorom deti z materskej 
školy predviedli krátke predstavenie a jedno z malých detí 
pomohlo prestrihnúť pásku. 

Pokračuje krúžok Lego, ktorý sa deťom veľmi páči, preto-
že sú tu rôzne druhy Lega a môžu ich tvorivo skladať.

Miestni hasiči predviedli ukážku, kde si deti vyskúšali rôz-
ne náradie, nosidlá, prilby, oblečenie a tiež si mohli sadnúť 
do hasičského auta. 

Výsledkom jarnej brigády bolo, že zamestnanci škôlky a 
rodičia sa spojili a premaľovali vonkajšie vybavenie, rámy 
hojdačiek a na niektorých miestach dali nové gumové 
podložky pod hojdačky.

Udržiavanie ľudových tradícií je prioritou, preto sa v tomto 
duchu niesla aj oslava Dňa matiek, na ktorej všetky tri trie-
dy vystúpili a predviedli rodičom ľudové tance.

Deň rodiny, ktorý sa tento rok po prvý raz konal spolu s 
Dňom otvorených dverí, mal veľký úspech. Nádvorie ma-
terskej školy bolo plné budúcich a perspektívnych škôl-
karov, a ich rodičov, na ktorých čakali dva skákacie hrady, 
maľovanie na tvár, postavy Mickeyho a Mini v životnej veľ-
kosti, hudba, tanec a zumba.

Tradičný indiánsky deň pre deti sa konal obvyklým spôso-
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bom, keď deti už ráno prichádzajú do škôlky preoblečené 
a potom na základe mapy plnia rôzne zručnostné úlohy, 
napríklad jedia palacinky, vonku skáču žabky a hádžu 
loptičky. Nakoniec nájdu poklad, ktorý im ukryli učiteľky 
v materskej škole. 

Deťom sa veľmi páčila aj návšteva parku Malkia, kam e 
smmohli zobrať aj najmenších. Deti sa vrátili do škôlky 
veľmi unavené a plné zážitkov.

Tento rok už po štvrtýkrát vyšiel časopis Materskej školy 
s pracovnými listami, obrázkami, súhrnom celoročných 
podujatí a ďalšími užitočnými informáciami, ako sú rie-
šené problémy pri zvykaní na škôlku, ale aj rozprávky a 
cukrárske recepty.

Ani tento rok nemohla chýbať slávnostné ukončenie škol-
ského roka v materskej materskej škole. Bola to veľmi 
pekná oslava.

Škôlku ukončilo 18 detí, z toho 9 detí sa prihlásilo do ma-
ďarských škôl, najmä do školy v obci Štvrtok na Ostrove. 
Materskú školu navštevuje 65-70 % maďarských detí, zvy-
šok sú deti slovenskej národnosti, napriek tomu je tu veľa 
bilingválnych detí.

Úspešný bol aj predškolský zápis, na ktorý sa zapísalo 25 
detí zo 42 uchádzačov, takže školský rok sa v septembri 
začal so 64 žiakmi v troch triedach.

Začiatkom októbra zorganizovali tradičný festival tekvíc, 
ktoré spolu s deťmi vyzdobili a vyrezávali. Rodičia po-
mohli pri nákupe tekvíc a niektorí ich aj vyzdobili. Krás-
na jeseň umožnila deťom navštíviť aj Tekvicovú farmu 
v Čéfe. Už samotný výlet bol zážitkom, keďže mnohé z 
detí neboli zvyknuté cestovať autobusom. V Čéfe sa deti 
dozvedeli, kde, a ako sa 
pestujú tekvice, a potom 
ich čakali rôzne pohybo-
vé úlohy, ako napríklad 
hod tekvicou na cieľ na 
tekvicovej doske, drve-
nie kukurice, ale mali aj 
možnosť ochutnať tek-
vicový koláč, čaj a tekvi-
cové semienka. Dostali 
aj darček, ktorý si mohli 
odniesť domov.

Potom prišla halloweenska párty, na ktorej sa deti prez-
liekli za duchov, tekvice, čarodejnice a kostry. Bola to 
ďalšia aktivita, ktorá sa deťom veľmi páčila. Deti z ma-
terskej školy sa zúčastnili aj na Dni seniorov a vytvorili 
pohľadnice pre seniorov.

Tento rok sa po prvýkrát zúčastnili na tradičnom vianoč-
nom jarmoku vo Štvrtku na Ostrove,na ktorý sa pripravili 
s nadšením. Materskú školu navštívi aj Mikuláš a tento 
rok mu deti mohli napísať list. Listy Ježiškovi a Mikulášovi 
spolu s kresbami mohli  vložiť do vianočných schránok v 
triedach.

Od pani riaditeľky sme dozvedeli, že pred Vianocami budú 
mať tradičnú vianočnú oslavu, kde si pre rodičov pripravia 
vianočné piesne, básne a tance.

Budúci rok sa začne druhým rodičovským plesom, ktorý 
sa uskutoční 27. januára.

A prečo je dobré, že Materská škola, Štvrtok na Ostrove 
vynakladá toľko úsilia, aby deti zobrala na toľko miest?

„Aby získali skúsenosti a vytrhli sa z každodennej rutiny. 
Okrem týždenných tém sa zúčastňujú na aktivitách, ktoré 
deti obohacujú. Mnohé deti nevedia o autobusoch, o roz-
drvenej kukurici, o tom, že z medu sa dá vyrobiť pečivo 
alebo že tekvica rastie na zemi, a o ďalších podobných 
zázrakoch, ktoré v nich zostanú ako zážitky. Veľkou po-
mocou pri realizácii týchto výletov je finančná podpora 
rodičovského združenia a samosprávy obce, peniaze z 
adventného jarmoku a rodičovského plesu, a to, čo nemô-
žeme financovať z tohto, nám pomáhajú zabezpečiť rodi-
čia.“ - uzavrela svoju reportáž Erika Góliásová .



Školský rok je vždy niečím výnimočný a tento rok nie je 
výnimkou. Na nás čakajú nové príležitosti a podujatia 
každý mesiac. Po začiatku školského roka všetky ško-
ly sa snažia zorganizovať a načasovať aktivity tak, aby 
bolo možné ich uskutočniť. Učitelia sa venujú časové-
mu plánovaniu a snažia sa zabezpečiť všetko najlepšie. 
Okrem toho, nesmieme zabudnúť aj na zábavu a osvie-
ženie šedých školských dní. 

V septembri sme v našej škole privítali 21 prváčikov. 
Veríme, že sa u nás budú cítiť dobre. S potešením sme 
zaznamenali, že náš počet sa zvýšil na 42. Pre väčšie 
školy to síce nie je veľké číslo, ale pre našu malú rodin-
nú školu je to úžasné a dúfame, že každý rok to bude 
len rásť. 

Okrem toho sme v septembri začali s novou metódou, 
ktorá je nová nielen pre deti, ale aj pre učiteľov. Máme 
na mysli Lego Education ako inovatívny vzdelávací ná-
stroj pre programovanie a robotiku, ktorý  pomáha roz-
víjať zvedavosť a kognitívnu odvahu žiakov základných 
škôl a posilňuje ich sebavedomie. 

V novembri sme v škole privítali folkloristu a multiin-
štrumentalistu pána Rastislava Šimkoviča. Predstavil 
nám svoje vystúpenie „Zahrajže mi, 
píšťalôčka“, kde sme si mohli vychut-
nať krásne ľudové hudobné nástroje a 
počuť aj tradičné ľudové piesne. Ešte 
raz mu ďakujeme za nádherné vystú-
penie a dúfame, že sa ešte stretneme 
v budúcnosti. 

Druhého decembra sa uskutočnia v 
dedine Vianočné trhy, kde sa zúčastní 
aj naša základná škola, s deťmi sme 
vyrábali krajšie a krajšie darčeky, kto-
ré budeme predávať. Aj rodičia nás 
podporili krásnymi vecičkami, ktoré 
darovali našej škole. 

Adventné predvianočné obdobie má svoje čaro na ce-
lom svete. Začiatkom decembra očakávame do našej 
školy Mikuláša, ktorý dúfame, že obdarí sladkosťou 
každého žiaka. Neposlušné deti mu sľúbia, že sa po-
snažia poslúchať pána učiteľa a pani učiteľku na vyu-
čovacích hodinách. Deti celý december usilovne na-
cvičujú básničky a tanec na vianočnú besiedku, kde  
budú  aj prítomní rodičia. V decembri sa tešíme na 
„Sladký piatok“, kedy naše detičky pripravia výborné 
palacinky a samozrejme si vychutnáme pri klasickej 
rozprávke aj popcorn. 

V januári sa tešíme na úžasné bábkové divadlo. A keď 
príde február, budeme môcť zažiť obrovskú zábavu 
v rámci fašiangových slávností plných tancov a ve-
selých momentov. O druhom polroku si nenecháme 
ujsť žiadne prekvapenia. Chceme si ich vychutnať a 
nechať sa potešiť bez toho, aby sme už teraz všetko 
unikli. Môže to byť obdobie plné vzrušenia, nových 
zážitkov a neopakovateľných momentov. Budeme 
sa tešiť na to, čo nám príde a necháme sa prekvapiť 
všetkým, čo príde.

 Mgr. Nikolett Kukiová triedna učiteľka 2.B triedy

VZDELANIE5

Školský rok s inovatívnym 
vzdelávacím programom



Milí Štvrtočania!

Volám sa Viktor Varga. Som poslucháčom 6. roční-
ka Rímskokatolíckej cyrilometodskej bohosloveckej 
fakulty Univerzity Komenského v  Bratislave. Počas 
akademického roka 2023/24 som poslaný do vašej 
farnosti Štvrtok na Ostrove na tzv. „diakonskú prax“. 
Preto sa stretávame počas víkendov na svätých 
omšiach a  pri vysluhovaní sviatostí. Po skončení 5. 
ročníka som bol vysvätený za diakona. Čo to je vlastne 
diakonská služba? 

Diakonát je prvým stupňom sviatosti kňazstva a je ur-
čený na pomoc a službu biskupovi a kňazom. Grécky 
výraz, z ktorého je odvodené slovo diakon, v skutočnos-
ti označoval „toho, kto je v službe“.

A aké sú jeho povinnosti? Diakoni majú „ruky na službu“, 
čo v praktickom zmysle znamená poučovať a povzbu-
dzovať ľud, sláviť liturgiu slova a kázať, vysluhovať krst, 
rozdávať Eucharistiu, asistovať pri slávení manželstva a 
napokon byť spoločníkom a služobníkom na ceste pre 
všetkých ľudí, ku ktorým je poslaný.

Myšlienka liturgického obdobia venovaného 
sláveniu očakávania znie v našej spoločnos-
ti smiešne. A predsa nemožno pochopiť pravý 
zmysel Vianoc bez objatia Adventu, a nedá sa do-
ceniť Advent bez pochopenia podstaty čakania. 
V našom živote sú dva druhy čakania. Prvý je „prázd-
ne čakanie“ – napr. v ambulancii zubára či lekára 
alebo za autom na semaforoch, keď šofér pred nami 
nevidí zelenú. Toto čakanie prerušuje plynutie života. 
Všetko škrípe, ak máme čakať na meškajúceho leká-
ra či šoféra.

Druhý typ čakania je nám tiež známy. Je to „plné čaka-
nie,“ ako keď rodičia čakajú na narodenie sa dieťaťa. 
Nič nestojí, nič neškrípe. Ideme deň po dni, žijeme a 
plníme si svoje denné povinnosti akoby sa nič nebolo 
stalo, a predsa sa všetko zmenilo. Všetko vyzerá inak. 

Služba 
diakona

Každý deň očakávame so zatajeným dychom, vediac, 
že náš svet sa onedlho úplne premení: očakávame, že 
sa niečo nádherné stane; očakávame „naplnenie.“

Podobne čakáme prvé znamenie jari, ranný spev vtá-
kov, ktoré sa vrátili do svojich hniezd, prvé púčiky na 
stromoch, zelenajúcu sa trávu. Čakáme niečo krásne a 
toto očakávanie napĺňa každý moment dňa. Nič sa od 
nás nevyžaduje, prichádza akoby samo, ale naše uve-
domenie si toho robí toto očakávanie nádherným.

Očakávanie zázraku. Toto je čakanie Adventu. Očaká-
vame Boha, ktorý sa má stať viditeľným a má sa preja-
viť v našom svete. V Betleheme bolo veľa ľudí, keď sa 
tam narodil Ježiš, ale iba málo z nich skutočne očaká-
valo, že sa niečo stane. Chrám bol preplnený, keď tam 
Mária a Jozef priniesli Dieťa, ale iba Anna a Simeon ho 
očakávali. Tí ostatní to prepásli, pretože nič nečakali.

Advent nás učí pozerať sa na čakanie skôr ako na prí-
ležitosť než ako na otravu. Čakanie nám umožňuje po-
zrieť sa dookola a všimnúť si, čo sme mohli prepásť. 

OBČASNÍK ŠTVRTOČANOV 6



DUCHOVNÝ ŽIVOT7

Sväté omše počas vianočných sviatkov
14.12.2023 
Spovedanie chorých v ich domovoch

24.12.2023 22:00 hod 
Omša vo svätej noci

25.12.2023 11:00 hod 
Oslavy Vianoc

26.12.2023 10:00 hod 
Sviatok svätého Štefana - požehnanie mladého vína

31.12.2023 9:30 hod 
Sviatok Svätej rodiny - Poďakovanie na konci roka

1.1.2024 11:00 hod 
Nový rok

6.1.2024 9:30 hod 
Zjavenia Pána (Traja králi)

7.1.2024 9:30 hod 
Krst nášho Pána

7.1.2024 16 hod 
Novoročný koncert

Ponúka nám voľné sekundy a minúty, keď môžeme nie-
komu pomôcť, keď môžeme venovať svoju pozornosť 
inému alebo pomodliť sa jednoduchú modlitbu a uve-
domiť si, že Boh je stále prítomný medzi nami.

Advent nás učí žiť naše dni v očakávaní. Boh nie je mi-
nulosťou, nie je v našich chybách a hriechoch a v tom, 
čo sme nestihli urobiť. Boh nie je v budúcnosti, vo všet-
kých tých veciach, do ktorých sa ženieme. Boh je tu a 
teraz, chce sa vteliť do nášho sveta práve teraz. Ale iba 
tí, ktorí ho očakávajú, iba tí, ktorí čakajú niečo krásne, 
si to všimnú.

Požehnaný adventný čas a radosť z narodenia Spasiteľa.

Viktor Varga, diakon
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